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aprofitar tot el cabal del riu
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Esplugues recorda l’última
resistència a les tropes
nacionals al Pont el 1939
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Parlem amb Serhiy Chuikov,
un soldat ucraïnès que s’ha 
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A la guerra, la fortuna és un ele-
ment que cal tenir al teu costat.
La baraka, que en deien els sol-
dats magrebins de Franco. Però
en el camp de batalla, sovint ser
en un lloc concret en un moment
determinat no sol ser d’ajuda.
Això és el que els va passar als
soldats del batalló de l’exèrcit re-
publicà que van rebre l’ordre de
mantenir-se ferms al Pont d’Es-
plugues per endarrerir, al màxim,
l’avanç de les tropes nacionals
cap a Barcelona, el 26 de gener
del 1939. La guerra acabava, la
victòria de Franco era qüestió de
temps i desenes de milers de
persones fugien en direcció a
França fugint dels feixistes. 

A la capital catalana, de fet, es
refugiaven fins a tres governs, el
central, el català i el basc, i la idea
dels comandaments republicans
era fer servir els límits naturals,
com ara els rius, per frenar l’e-
nemic i donar temps a la gent a
fugir de la ciutat en direcció a l’e-
xili. “És l’últim intent de resis-
tència a les tropes franquistes”,
explica l’arxiver i historiador
Jordi Amigó, que juntament amb
Francesc Riera acaben d’elaborar
un treball de recerca al voltant
dels anomenats Fets del Pont
d’Esplugues. Aquesta investiga-
ció, que es publicarà aviat en
col·laboració amb el Museu d’Es-
plugues, ha servit a l’ajuntament
espluguí a l’hora de senyalitzar
aquest punt com a Espai de Me-
mòria de Catalunya, en col·la-
boració amb el Memorial De-
mocràtic. El 26 de gener passat
s’hi va celebrar un acte de record,
amb la presència de l’alcaldessa,
Pilar Díaz, per a qui homenatges
com aquest són especials, atès
que el seu avi va ser afusellat el

1936 pels franquistes per ser re-
gidor de San Fernando, a Cadis.

La batussa del Pont d’Esplu-
gues va deixar 16 morts: 10 sol-
dats republicans, cinc de nacio-
nals i una veïna que -maleïda
sort- va rebre l’impacte d’una
bala perduda al carrer Montser-
rat. Amigó i Riera han reconstruït
la cronologia dels fets entre els
dies 24 i 26 de gener, quan un ba-
talló republicà va resistir un pa-
rell d’hores les escomeses nacio-
nals, amb una línia de defensa
amb 16 punts d’artilleria, que va
convertir un pretès passeig mili-
tar en quelcom més complicat.
“S’ha demostrat que l’entrada
dels nacionals a Barcelona no va
ser un passeig”, destaca l’histo-
riador Miquel Ruiz. 

GUANYAR TEMPS
“Volem recordar la determinació
i el sacrifici de les persones que

van defensar la democràcia”, va
expressar Díaz durant l’acte d’ho-
menatge. “Es van sacrificar per fa-
cilitar la fugida de molta gent”, co-
incideix Ruiz, que recorda que
aquest no va ser l’únic destaca-
ment que va intentar una resis-
tència “a ultrança” contra els na-
cionals a la línia del Llobregat.  En
aquest sentit, també recorda els
12 o 13 soldats republicans que
van morir a Sant Joan Despí, i
que continuen enterrats en una
fossa al cementiri d’aquella ciu-
tat, així com la desena que van
caure a Sant Pere Màrtir. 

La idea, a més, era guanyar
temps per crear una nova línia de
defensa al riu Besòs, un cop ha-
gués caigut Barcelona, i cobrir
així la retirada en direcció a
França. Però la desbandada re-
publicana no va permetre cap
més defensa. Mentrestant, els
soldats a Esplugues van ser ata-

cats des de diversos punts. “Els
franquistes els van fer una pinça”,
detalla Amigó. Per exemple, el
general Yagüe avançava amb els
seus soldats marroquins pel sud,
mentre que per Collserola bai-
xaven els navarresos de Solcha-
ga. El Pont d’Esplugues era una
autèntica ratera per als republi-
cans, que malgrat això van re-
sistir unes hores. 

LA NO VOLADURA DEL PONT
D’aquell dia queden algunes in-
cògnites, com ara saber per què,
tot i estar minat amb trilita, els re-
publicans no van volar pels aires
el pont, com sí que havien fet en
unes altres passeres del Llobre-
gat. Hi ha testimonis que afir-
maven que els republicans no
van poder destruir el pont perquè
un legionari va aconseguir baixar
als explosius i tallar els cables per
desactivar-los. I ara, gràcies a la

feina d’Amigó i Riera, s’ha cor-
roborat el que, fins ara, eren re-
cords i memòries difuses dels tes-
timonis, ja que han trobat a l’ar-
xiu militar d’Àvila el nom i els co-
gnoms del soldat nacional que va
desactivar les bombes. Per aque-
lla acció, aquell combatent va re-
bre una medalla el 1941. 

Finalment, els morts repu-
blicans en aquella batussa van ser
enterrats en una fossa, de la qual
no se’n sap la ubicació, mentre
que els cinc militars del bàndol
vencedor van ser inhumats en un
panteó del cementiri a tocar de la
Mallola. Segons Amigó, aquella
sepultura va ser retirada als 80
pel capellà de la parròquia, atès
que ningú no se’n feia càrrec. El
dia de l’homenatge del 26 de ge-
ner, tanmateix, Díaz, la neta d’a-
quell regidor afusellat pels rebels,
va llegir el nom de tots i cadascun
dels morts aquella jornada.

El sacrifici que va salvar vides
» Inclouen el Pont d’Esplugues a la xarxa d’Espais de Memòria pels combats del gener del 1939 

» L’enfrontament va aturar l’avanç franquista cap a Barcelona i va donar temps a molta gent a fugir

Imatges de l’homenatge del dia 26 de gener. A dalt, a la dreta, una fotografia de l’entrada dels nacionals a Esplugues. Fotos: Ajuntament

F. J. Rodríguez
ESPLUGUES
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Els 23,3 graus que ha
registrat l’Observatori

Fabra de Barcelona fa
una estona rebenten el rècord del 3 de
febrer del 2020 (22,4 graus) i es con-
verteixen en la temperatura més alta
registrada en un mes de febrer a la ciu-
tat en els darrers 110 anys. I encara hi
ha qui nega l’evidència.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Com a feministes te-
nim dret a jugar amb la

moda, a cuidar la nostra
imatge, a expressar-nos a través de l'es-
tètica. El feminisme només demana
que això es pugui fer amb llibertat, sen-
se pressió ni etiquetes que t'encorse-
ten en funció del teu cos o de la teva
expressió de gènere.

@anapolo___

Avui fa 1.419 dies que
el govern d’Ayuso va

aprovar el protocol que
impedia traslladar a l'hospital els resi-
dents més vulnerables. 7.291 van mo-
rir sense rebre cap atenció mèdica
(5.795 amb covid). La Fiscalia General
no ho investiga, però nosaltres no ho
oblidem.

Els pagesos són menys
del 3% de la població

activa i van disminuint
ràpidament. Sembla que hi hagi un in-
terès a fer desaparèixer les persones
que gestionen directament el territo-
ri. El lliure mercat, la burocràcia i les res-
triccions ens portaran a l'abandona-
ment de la terra.

@jmsauri@manuelrico@alexsnclmnt

Tribuna

Catalunya és la seva gent. La seva veu. La seva
mirada. Les il·lusions i els projectes de vida de
tots i cadascun de nosaltres, que hem decidit
fer d’aquesta petita part del món casa nostra.

Veus plurals que busquen oportunitats, mogudes per la
recerca de més benestar i més prosperitat. Mirades di-
verses que conflueixen en un horitzó compartit i que a
partir de valors comuns donen forma a la nació i impulsen
el país cap al futur. És així com estem veient créixer la Ca-
talunya dels vuit milions. Una Catalunya centrada en el
progrés de la ciutadania, que pensa en gran i que acon-
seguirà ser tot el que la ciutadania es proposi.

En la tasca quotidiana de donar forma a la nació,
cohesionar la societat i projectar el país cap al futur, els
mitjans de comunicació hi fan un paper del tot essen-
cial al costat de l’escola, del sistema de salut, dels ser-
veis socials i de la cultura i la llengua catalanes. Cata-
lunya és la suma de molts esforços compartits: el com-
promís de les institucions, la participació de la ciuta-
dania, l’empenta de les empreses, la implicació altru-
ista d’associacions i entitats, i, evidentment, els ima-
ginaris col·lectius i la informació veraç que aporta un
ecosistema comunicatiu modern i sense el qual no s’ex-
plica com ha avançat el país en l’àmbit social i nacio-
nal al llarg dels últims 40 anys.

En aquest marc de construcció quotidiana de la na-

ció, prenen sentit i importància projectes com ara Grup
Comunicació 21, el qual contribueix a enfortir un sis-
tema comunicatiu plural i divers i una societat més de-
mocràtica i lliure. El projecte explica el país des de la
proximitat, centrant-se en la ciutadania. Se situa en tot
moment al costat de la gent i, sense cap mena de dub-
te, contribueix a cohesionar la societat, a establir vin-
cles comunitaris i a crear xarxa. Perquè un país format

per mirades i veus diverses necessita un sistema de mit-
jans de comunicació que actuï d’altaveu, que tingui la
capacitat d’empoderar la ciutadania i que contribuei-
xi a estrènyer els marges i ampliar el centre de la so-
cietat per incloure-hi tothom.

Els diferents portals i capçaleres del Grup Comuni-
cació 21 són imprescindibles per entendre els canvis i
transformacions que ha experimentat el país en els úl-
tims 25 anys, sigui des dels projectes sectorials d’àmbit
cultural i comunicatiu o des de les capçaleres territorials

Línia, centrades especialment en l’àrea metropolitana
de Barcelona, o amb la visió de Catalunya al món. Can-
vis que constaten l’ambició i l’inconformisme del país i
que avui es tradueixen en la incorporació de més mes-
tres, més mossos i més personal sanitari que mai; en la
gratuïtat de l’educació de zero a tres anys i la reducció
de ràtios a les aules del país; en la regulació del preu del
lloguer i la incorporació de 10.000 pisos de lloguer so-
cial; en la integració de l’atenció social i sanitària; en la
gratuïtat dels productes per a la regla i permisos de do-
lor menstrual i dol gestacional; en l’energia renovable i
l’energètica pública; en el foment de l’ocupació i la re-
industrialització de l’economia, i en l’impuls de la llen-
gua i la cultura catalanes arreu, també en tot l’univers
digital i entre les generacions més joves. Uns canvis que
comencen a ser una realitat i que exemplifiquen la Ca-
talunya que estem construint.

Catalunya és un país que pensa en gran. Orgullós
de la seva gent, del seu esforç i talent, i de la seva em-
prenedoria i capacitat de superació. Amb totes les ga-
nes d’avançar, sempre endavant, que ens acosten a un
futur més just, més pròsper, més verd, més feminista
i plenament i irrenunciablement lliure.

Article publicat al número d’hivern 2024 
de la revista Comunicació 21.

“Sou imprescindibles per
entendre els canvis del país 

dels últims 25 anys”

per Pere Aragonès, president de la Generalitat de Catalunya

Sempre endavant
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Obre a Sant Joan Despí l’institut 
d’FP més gran del món1

2
Dues persones d’Esplugues declaren 
per una denúncia de Vox

Aragonès visita les obres 
d’Aigües de Barcelona a Sant Joan 

Conveni amb Aigües de Barcelona 
per fer un carril bici a Esplugues
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La Universitat Popular de Sant Joan Despí:
quan és el poble qui ensenya al poble
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A les xarxes

@padrehayen: El triomf aclaparador de
Bukele a El Salvador envia un missatge al
món: el poble vota aquells qui els fan sen-
tir més sensació de seguretat.

@ElG0yit0: Això d’Alves és realment dece-
bedor. Un home que ho va guanyar tot,
que va tenir una carrera somiada i que tenia
la vida resolta va decidir carregar-s’ho tot.

#DaniAlves

@lfmltay: Que la primera artista a gua-
nyar per quarta vegada el Grammy a l’àl-
bum de l’any sigui una dona i sigui Taylor
Swift és tot un orgull.

#TaylorSwift #Bukele

Safata d’entrada

Hi ha amors que són difí-
cils, que poden acabar
en trastorns quan se sent

una necessitat imperant per l’al-
tre i que es poden convertir en una
tortura; amors complicats per di-
ferències que poden tenir moltes
causes.

Pasolini va confessar l’adora-
ció que sentia a Maria Callas: “Ets
com una pedra preciosa que es
trenca violentament en mil trossos
i després es reconstrueix a partir
d’un material més durador que el
de la vida, el material de la poesia”,
li va escriure. El seu mai no va ser
un amor complet com ella hauria
volgut, però sí que va ser intens,
profund i ple. “Amor meu, neces-
sito afecte i tendresa, soc tota
teva”. Ànimes sensibles i fràgils d’u-
na relació profunda i delicada;
una història d’amor impossible.

Entre la Violeta Parra i en
Gilbert Favre, una història d’amor
i bogeria, tots els idiomes van con-
fluir en un: la música. No hi ha-
via barrera que els impedís una
comunicació intensa que va mar-
car les seves vides sensibles, on la
gelosia, el xoc de temperaments i
les constants discussions els van
destrossar. “Run Run se’n va
anar al nord, no sé quan vindrà.
Vindrà per  l’aniversari de la nos-
tra soledat”.

Oriana Fallaci va perdre la
pau per sempre quan va conèixer
el polític i poeta grec Alexandros
Panagoulis. Es va salvar de la
pena de mort per l’intent d’assas-
sinat del dictador Papadopoulos,
elegit després d’un cop d’estat a
Grècia. Ella, periodista molt in-
fluent a Occident, li va confessar:
“Prometo desviar el vent en la

Amors intensos
per Francesc Reina

teva direcció”. A les seves abra-
çades no buscava el seu cos,
sinó la seva ànima, els seus pen-
saments, sentiments, somnis,
els seus poemes, pàgines dures,
crues i meravelloses.

Mai creuar el carrer per com-
prar un paquet de Ducados ha-
via estat tan decisiu per al co-
mençament d’una història d’a-
mor, va comentar l’humorista
Eugenio quan va anul·lar el seu
casament per casar-se amb
Conchita Alcaide. Però no va su-
perar mai la seva mort, no ho va
saber afrontar. Tot i que era un
home divertit, es va presentar
trencat a l’escenari el mateix dia
que va morir la seva dona; seriós,
sempre de negre, com acabat de
sortir d’un funeral, trist i fràgil,
va morir de pena.

La relació d’Antonio Mac-
hado amb la seva esposa-nena
Leonor Izquierdo, va ser la més
feliç de la seva vida. “Si la felici-
tat és una cosa possible i real –
el que de vegades penso– jo la
identifico mentalment amb els
anys de la meva vida a Sòria i
amb l’amor de la meva dona”. El
poeta, a la seva mort, va aban-
donar la ciutat, en una profun-
da depressió de la qual va trigar
set anys a recuperar-se.

Puig Antic va ser un dels
darrers condemnats a mort per
la dictadura franquista i l’últim
executat a garrot vil a l’estat es-
panyol, el 2 de març de 1974. Va

dedicar les últimes lletres a
Margalida Bover, la seva com-
panya. Ella va confessar que va
voler morir tres vegades en un
any. Volien tenir tres o quatre
fills i fer una casa molt gran per
a tothom, i se’n va anar tot a la
merda!

Luigi Tenco es va suïcidar el
mateix dia que va ser desquali-
ficat al festival de música de
San Remo, el més important d’I-
tàlia. La seva cançó contra la gu-
erra Li vidi tornare va ser cen-
surada per l’organització. En la
seva carta de comiat va deixar
clar que se n’anava com un acte
de protesta per la desil·lusió que
li va produir el públic.  “Els vaig
veure passar (va cantar), van dir
que tornarien aviat – la gent plo-
rava- i aquella nit, en un somni,
els vaig veure tornar”.

Israel no reconeix el dret a
l’objecció de consciència, els qui
ho al·leguen acaben presos. Són
vistos com a traïdors insubmisos
per la gairebé totalitat de l’esta-
blishment polític i militar (des del
1950 fins a aquest any, els ul-
traortodoxos no estaven obligats
a fer el servei). “Ens fan creure
que no tenim cap altra elecció
més que lluitar o fer el que sigui
per defensar-nos”, comenten els
combatents per la pau.

Canviaran les coses, serà
quan les societats s’estimin, en-
cara que, per això, encara estem
molt lluny.

Els semàfors

L’Àrea Metropolitana de
Barcelona (AMB) anuncia que
durant aquest any instal·larà 

fins a 146 instal·lacions
fotovoltaiques, que sumades 
a les que ja té, faran un total 
de 196 a la metròpoli, 18 de 
les quals són a Esplugues.

pàgina 10AMB

Aigües de Barcelona ha portat 
a terme una millora a la planta
de tractament d’aigua potable
(ETAP) de Sant Joan Despí que

permet aprofitar tot el cabal 
del riu Llobregat. L’actuació 

ha tingut un cost 
de 9 milions d’euros.

pàgina 18Aigües de Barcelona

Brave Steps és un projecte 
a partir del qual es col·loquen
pròtesis a ucraïnesos que han

patit una amputació per la
guerra. L’Institut Desvern de
Protètica és qui s’encarrega 
del procés i té una àmplia 
xarxa de col·laboradors.

pàgina 19Brave Steps
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NLes millors
perles

El turista francès Julien Navas va trobar-se un diamant de 7
quirats mentre visitava un parc d’Arkansas. La joia, de gran

valor, li regalarà a la seva promesa. Mai ningú li hauria dit que
fent turisme li hauria sortit l’anell de compromís gratis.

Dos turistes que viatjaven en un cotxe per una carretera
de l’Índia van aturar-se en veure creuar un elefant. La

seva decisió d’ajupir-se per fer-se un selfieamb l’animal
gairebé els costa la vida. Va estar a punt d’aixafar-los.

AEstepona, Màlaga, hi ha un president d’una comunitat de
veïns amb complex de ministre. S’ha posat un sou més alt

que el de la vicepresidenta del govern i ha decidit que el seu
càrrec li convalida el pagament de les quotes.

Un ramader de Cantàbria s’ha fet viral per carregar els
vedells acabats de néixer a la seva esquena i portar-los

d’excursió pel poble. Ho fa per transportar-los fins al seu
estable i evitar que se’ls mengin els llops. 

LA FOTORTVE

Mirada pròpia

Vivim dies d’enduriment de la persecució po-
lítica alhora que de desvetllament d’algu-
nes trames de la maquinària d’Estat per per-
seguir dissidències. I tot amb el teló de fons

del que pretenem celebrar com a victòria de la llui-
ta popular: l’aplicació de l’amnistia per pal·liar alguns
estralls de la causa general contra l’independentis-
me català i tota la lluita social que l’envolta, malgrat
que, a hores d’ara, aquesta amnistia ja s’albira in-
completa. I paral·lelament vivim un enfortiment de
les xarxes de suport a les persones represaliades i un
esforç més gran per transmetre l’impacte emocional
personal, familiar i dels entorns que comporta
aquest atropellament de les estructures de l’Estat con-
tra les persones. Deshumanitzar
les víctimes de la repressió és un
mecanisme del poder opressor
molt potent, i per això exercir
contrapoder en sentit oposat és
essencial. En tenim grans ex-
emples de lluny i de prop, d’ara
i d’abans, en la lluita antifran-
quista, amb les Madres de
mayo, la insubmissió, el cas
d’Altsasu, la Xarxa de familiars
de detingudes, els testimonis
davant la comissaria de Via La-
ietana o llegint Torturades… I és
inabastable citar una per una to-
tes les causes i accions. Mirar als
ulls la persona que els aparells
repressors pretenen amagar i
desdibuixar darrere la crimina-
lització orquestrada que cosifica
i despersonalitza, i escoltar els detalls del dolor de tot
el seu entorn i vincles, ajuda a copsar la magnitud de
la injustícia contra la qual cal reaccionar. Ho vam po-
der viure amb la Tamara i el seu confinament es-
perpèntic. Fer-ho ajuda a destapar el muntatge, a ge-
nerar solidaritat i a reaccionar contra la injustícia.
Prenc d’exemple dos Adris represaliats des del 2018.
Aquests darrers dies ha impactat l’estil relacional i
humà del vídeo de la campanya de suport a Adrian
Sas. I, d’altra banda, l’Eva i l’Antonio, els pares de l’A-
dri de Badalona, continuen sent el motor principal
de la campanya de suport al seu fill, que emfatitza l’as-
pecte del dolor i l’impacte emocional de la repressió
en la vida d’una família.

Mentre al Congreso espanyol la Llei d’Amnistia ba-
lla una dansa macabra, la incògnita sobre la seva fu-
tura aplicació aporta més incertesa sobre les vides dels
milers de persones represaliades i els seus entorns, afe-
gint-hi dolor i esmicolament dels seus plans vitals i
dels de les persones del seu nucli. Perquè aquesta és
una de les potents eines destructives que té la re-
pressió. Més enllà de les sentències fermes i de les con-
demnes de privació de llibertat o de batzegada eco-
nòmica que puguin caure, per a les persones repre-
saliades per idees i acció polítiques, o per exercici de
la llibertat d’expressió i del dret a la protesta, caure
en el sistema repressiu és quedar atrapades en una te-
ranyina que pretén destrossar-los la vida per escar-

ment públic i comunitari. Amb escreix quan el mun-
tatge repressiu fabrica el marc terrorista com a pre-
text per a un nivell més gran de tortura emocional, fí-
sica, psíquica i relacional. I sempre pel sentiment d’in-
justícia i indefensió davant la maquinació de les cau-
ses. A més, la lentitud de la justícia hi juga com un fac-
tor repressor afegit; un mecanisme pervers que afec-
ta qualsevol procés judicialitzat, en la majoria dels ca-
sos, excepte quan és la rapidesa el que els aguditza,
com passa amb gran part dels casos de persecució per
perfil racialitzat i per llei d’estrangeria, que sense dret
a defensa i sovint sense cap delicte aboquen al CIE i
a les expulsions. Però que s’aguditza en el cas de per-
sones víctimes de repressió política per la defensa d’i-

dees i l’exercici del dret a la protesta fent que allargar
els tempos judicials formi part d’una condemna an-
ticipada amb cinisme; una condemna encoberta que
es paga per endavant sigui quin sigui el futur resul-
tat del procés repressiu. Fins i tot sense estar detin-
gudes o en presó preventiva, la incertesa absoluta so-
bre els tempos del procés judicial pot ser letal per a
una planificació de la vida laboral, relacional, fami-
liar i comunitària.

En el cas de l’Adrià Sánchez, l’Adri de Llefià, a qui
li demanen 9 anys de presó, estem parlant d’una cau-
sa que s’arxiva el 2020 (suposats desordres públics
al Holidel 2018 de protesta per la manifestació de Ju-
sapol celebrant la violència policial contra el refe-

rèndum de l’1 d’Octubre, matei-
xos fets que van provocar el
muntatge repressiu contra Mar-
cel Vivet) i que es reobre pel re-
curs de Jusapol a finals del 2022
com a delicte d’odi, una instruc-
ció que es tanca el febrer del
2023, però sense posar data de
judici, avui encara pendent. El
cas de l’Adrian Sas s’agreuja per
l’acusació que el Govern de la Ge-
neralitat no ha volgut retirar i que
precipitarà la seva entrada a pre-
só si el 12 de març el Tribunal Su-
prem no ho atura. Una acusació
originada per protestes posteriors
a la sentència de l’1 d’Octubre. En
ambdós casos parlem d’accions
legítimes de protesta del 2018, on
els cossos policials activen, a

posteriori, accions repressives venjatives; repressió po-
lítica que lesiona els seus drets i els de tot el seu en-
torn buscant fer mal de debò. Cal respondre-hi no dei-
xant de mobilitzar-nos i no claudicant del compromís.

Però malgrat que podem mostrar solidaritat per-
pètuament, posar diners a les caixes de resistència,
aprofitar qualsevol espai d’altaveu per posar-lo al ser-
vei, acompanyar, vestir-nos amb tota la simbologia de
suport, posar el cos a les convocatòries antirepressi-
ves… mai podrem omplir el forat que provoca aquest
dolor atroç de viure-ho en primera persona. Amb tot,
i acceptant aquesta limitació, Adris i totes les perso-
nes represaliades, famílies i entorns, hi som fent pi-
nya. Mai caminareu sols, mai caminareu soles.

per Dolors Sabater

El dolor com a eina de repressió
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@psiborn: Qui té el dret d'autodetermi-
nació no és Catalunya, sinó els catalans,
per això és tan important definir qui és ca-
talà i qui no ho és.

@mireyatj2001: Increïble com les 2 pel·lí-
cules amb més Premis Gaudí, Creatura i
20.000 espècies d'abelles, tenen més d'un
75% de càrrecs alts femenins a l'equip.

@anacpollan: L'orientació sexual només és el
sexe pel qual se sent atracció. Ser gai, les-
biana o bisexual no fa ningú més feminista,
progressista, d'esquerres ni menys misogin.

Flaixos

 La lupa

Recordo que, de petit, la meva àvia em pujava
a la taula del menjador a la casa del passeig de
Sant Joan, a Barcelona, per agafar-me el
baix dels pantalons. La mateixa taula on ha-

víem dinat, on es prenia el cafè i on jo feia els deures de
l’escola a les tardes.

Amb l’ajuda d’algunes de les meves tietes, m’anaven
donant voltes com a un expositor de postals, col·locant
agulles, marcant amb guix la roba i fent els primers re-
punts, algun als turmells –”És que et mous”–, mentre
xerraven animadament dels diferents assumptes fami-
liars. Era un ambient exclusivament matriarcal on es
compartia tota mena de xafarderies i confessions i al qual
jo, com a home, vaig tenir el privilegi d’assistir-hi només
perquè era petit.

Al llibre Sàpiens. D’animals a déus, el seu autor Yu-
val Noah Harari afirma que xafardejar ens ha fet humans.
Les persones, diu, som per damunt de tot éssers socials
que compartim xarxes de confiança per sobreviure i po-
der cooperar. És cert que ens comuniquem per trans-
metre’ns coneixements i dades objectives, però amb mol-
ta més freqüència ho fem per teixir un embull de xa-
farderies que ens permeten saber qui odia qui, qui és ho-
nest o qui és un trampós.

La paraula xafardejar té el seu origen en una veu àrab
que, en català, deriva precisament del lloc públic de po-
bles i ciutats on antigament les dones rentaven la roba:
el safareig. Com esteles a la mar, l’etimologia ens mos-
tra de manera nítida el camí que les paraules han re-
corregut fins a arribar a nosaltres.

Fer safareig al·ludeix a aquesta necessària acció so-
cial d’explicar els rumors, les sospites d’infidelitat o les
xerrameques. Als safaretjos, les dones, principal-
ment, han reforçat els vincles comunitaris i n’han tei-
xit d’altres de nous, establint xarxes de comunicació
i de coneixement individual i col·lectiu. Què és fer ciu-
tat, si no?

Els safaretjos de les ciutats, vist així, han estat una
autèntica àgora política on es tractaven assumptes de vi-
tal importància per a la vida en comunitat. En paraules
de l’activista i antropòloga Yayo Herrero, les coses que
veritablement sustenten la vida. Coses, explica Herre-
ro, que tradicionalment han fet les dones, com rentar,
cuinar o cuidar els nens, la gent gran o els malalts.

Les ciutats, com les persones, tenen una cara públi-
ca i una de privada. Una vida per mostrar i una altra per
amagar, fent invisibles, moltes vegades, les accions que
veritablement fan possible la vida, allò ordinari, allò
comú. Una façana al carrer i una altra d’oculta, domès-
tica en diuen alguns, com si les coses domèstiques no fos-
sin el que dona sentit a la ciutat. Com explicava Javier
Pérez Andújar en un article de premsa fa uns quants anys,
“Barcelona és una ciutat de comunitats gairebé simè-
triques, amb escales on s’estén la roba per on no es veu
i es posen banderes per on es veu”.

No deixa de ser simptomàtic que el Decret d’Habi-
tabilitat vigent prohibeixi estendre la roba directament
al carrer, corroborat per les ordenances municipals d’ús
dels espais públics. Ni tan sols es permet que es pugui
veure la roba estesa, encara que no pengi directament
a la via pública. Tot això va convertir els interiors d’illa
i els celoberts en els espais hereus dels antics safaretjos,
on poder sintonitzar “ràdio pati”.

Però si avui dia ja ningú s’agafa el baix dels panta-
lons i les ordenances ens fan substituir els safaretjos per
assecadores, on farem safareig? Quins espais ens brin-
da avui la ciutat per xafardejar i generar sentiment de
comunitat? On coneixerem els nostres veïns prou bé per-
què un dia ens cuidin els nostres fills o ens ajudin a fer
la compra?

Sembla que la resposta passa per un necessari alen-
timent de les nostres vides, encara que hi ha qui d’això
en diu desacceleració econòmica. En altres paraules, una
tornada a la calma que ens permeti redissenyar els es-
pais de trobada dels nostres habitatges i les nostres ciu-
tats amb la necessària perspectiva.

Recentment, al programa de televisió Objectiu
Planeta, el presentador Lorenzo Milá tractava l’as-
sumpte de la desacceleració juntament amb els con-
vidats Antonio Turiel i Fernando Valladares, ambdós
reconeguts científics del CSIC i divulgadors de la llui-
ta contra el canvi climàtic i la transició energètica. Va-
lladares confessava que la vida urbana ens ha tret tant
de temps que hem hagut de subcontractar tasques do-
mèstiques que abans feien les nostres mares i les nos-
tres àvies. I reclamava recuperar temps per poder pas-
sar la tarda en companyia dels nostres fills per poder
cosir-los el baix dels pantalons.

Les ciutats, com les
persones, tenen una cara
pública i una de privada.
Una vida per mostrar 
i una altra per amagar,
fent invisibles les accions

que veritablement 
fan possible la vida. 
Una façana al carrer 
i una altra d’oculta,
domèstica en diuen

alguns, com si les coses
domèstiques no fossin el
que dona sentit a la ciutat

“

“
per Manuel S.V. Beuter, arquitecte fundador de haz arquitectura i professor de projectes arquitectònics a la UPC

Ciutat safareig
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Lluïsa Moret
Presidenta de la Diputació de Barcelona (PSC)

“Acompanyarem els ajuntaments
en la regulació dels lloguers”

El Foment de Molins de Rei és
l’escenari triat per Lluïsa Moret,
presidenta de la Diputació

de Barcelona, viceprimera secretà-
ria del PSC i alcaldessa de Sant Boi,
per rebre el Línia. És migdia i ha
estat tot el matí visitant diversos
municipis del Baix Llobregat, on ha
volgut escoltar les necessitats dels
ajuntaments. Moret reivindica en
aquesta entrevista que l’ens provin-
cial és molt més que una “repartidora
de diners” i defensa la seva funció. De
fet, acabem la conversa amb Moret
fotografiant-la davant d’un piano, un
encertat símil de la multitud de te-
cles que toca diàriament.

Fa just mig any que va ser inves-
tida presidenta de la Diputació
de Barcelona. És gairebé obligat
començar preguntant-li quin ba-
lanç fa d’aquests primers sis
mesos al càrrec. Ha pogut fer el
que preveia en aquest temps?
El temps és relatiu. Mai n’hi ha prou.
Però estic satisfeta, perquè tenim
un equip de govern capaç de tre-
ballar plegat. I això era un repte, ha-
vent-hi quatre forces polítiques.

El govern de la Diputació el for-
men el PSC, ERC, díscols de Junts
i els comuns. És més difícil de
gestionar aquest executiu que el
del mandat passat, que només
estava format pel PSC i Junts?
Era millor aquella fórmula?
No és comparable. Ni millor ni pit-
jor. Les diferents realitats ens per-
meten uns acords o uns altres. La
coalició PSC-Junts del mandat pas-

sat va funcionar. Era una bona
opció per reeditar, però el context
polític actual és un altre. Sigui com
sigui, estic orgullosa de l’actual go-
vern, que també està funcionant. 

Vostè va dir que volia trepitjar
els 311 municipis de la província
per conèixer de primera mà les
seves realitats i necessitats. Avui

n’ha trepitjat uns quants del Baix
Llobregat, però aquí juga a
casa... Quants n’ha pogut visitar
ja de fora de la seva comarca? En
porta el compte?
Aproximadament estem en una
vintena, més o menys.

Què li demanen quan fa aques-
tes visites? Quines són les urgèn-
cies principals que li traslladen
els municipis?
Hi ha de tot. Hi ha peticions comu-
nes que tenen a veure amb la se-
quera i la xarxa en baixa. Hi ha
municipis que no tenen recursos
per garantir unes bones condi-
cions d’aquesta xarxa de l’aigua.
Les demandes també van vincula-
des a inversions en equipaments
culturals o esportius, temes socials,
transició energètica i xarxa viària.

Després parlarem d’alguns d’a-
quests temes. Però segur que
també li parlen dels problemes
de finançament dels ajunta-
ments. A finals d’any, la Diputa-
ció va aprovar un fons econòmic
extraordinari per als municipis, i
la seva vicepresidenta, Candela
López, reclamava, en un article
d’opinió al Línia, juntament amb
l’alcalde del Prat, Lluís Mijoler,
un nou sistema de finançament

per als ajuntaments. Comparteix
la seva petició?
Una cosa és la realitat conjuntural i
una altra l’estructural; les dificultats
de finançament municipal. Tot ple-
gat s’ha vist agreujat per una situa-
ció conjuntural: la covid, el context

geopolític, la inflació... Per tant, el fi-
nançament  s’ha d’abordar des del
consens i la feina conjunta de totes
les institucions. 

En el seu discurs d’investidura va
dir que vol “apropar la Diputació
a la ciutadania”. Això ja li sentíem
dir a presidents anteriors com
Núria Marín, Marc Castells o
Mercè Conesa, però la Diputació,
conjuntament amb l’AMB, conti-
nua sent de les institucions més
desconegudes per la ciutadania,

sobretot a l’àrea metropolitana.
Què no s’està fent bé?
Per la mateixa naturalesa supra-
municipal de la Diputació, aquesta
qüestió és difícil. No és que els ciu-
tadans no entenguin què fa la Di-
putació, és que moltes vegades
tampoc entenen què fa la Gene-
ralitat o el mateix Estat. Els seus
interlocutors naturals són els
ajuntaments. Normalment, els
ciutadans no entenen de compe-
tències; entenen de necessitats. I
nosaltres entrem en contacte di-
recte amb els ecosistemes locals,
amb el teixit associatiu. Això és
participació i proximitat. El rol de
la Diputació es basa en la compli-
citat, la col·laboració i el suport.

Tot això va en la línia de trencar
la idea que la Diputació és només
una ‘repartidora de diners’ per als
ajuntaments, no?
No volem ser i no serem només
una repartidora de diners. El paper
de la Diputació és el de dotar de
recursos necessaris els municipis
que no els tenen perquè puguin
implementar les polítiques públi-
ques. De vegades, això significa re-
cursos econòmics, però també
recursos tècnics o d’altres tipus,
com ara facilitar la interlocució
amb altres nivells institucionals.4

A. Nadeu / F. J. Rodríguez
Fotografia: Joanna Chichelnitzky

“La salut mental
és una prioritat
que impacta
molt en joves
i gent gran”

“Reclamem 
les inversions
acordades 
en el decret 
de sequera”
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– Vostè defensa ampliar
l’aeroport del Prat, però també
aspira a combatre els efectes
del canvi climàtic i a potenciar
les infraestructures verdes.
Sembla contradictori...

– No ho és pas. Necessitem una
gran infraestructura que sigui
coherent amb la sostenibilitat.

– I com s’ha de fer?

– Per a això ja hi ha els experts.
Jo crec que no podem renunciar
ni a una cosa ni a l’altra.

3Ara que reflexionem sobre com
fer pedagogia perquè es conegui
la tasca de la Diputació, potser una
bona opció seria parlar del que
preocupa més els ciutadans, com
per exemple l’habitatge. Tot i que
no és de la seva competència, la Di-
putació estarà al costat dels ajun-
taments a l’hora d’aplicar la nova
llei de regulació dels lloguers?
Estarem al costat dels ajuntaments
sempre. Hem de veure com es des-
plega aquesta llei i com s’imple-
menta. Respectarem l’autonomia
local i els acompanyarem en les
seves decisions. I, en tot cas, ja els
acompanyem en el marc ampli de
les polítiques d’habitatge. Aquest és
un àmbit estratègic, i per això hem
creat una nova àrea de govern, la
d’Urbanisme i Habitatge.

Un altre dels principals neguits
dels ciutadans és la sequera. Està
preocupada per la situació que
ens podem trobar d’aquí a poc
temps? El PSC s’ha mostrat molt
crític amb la gestió del Govern
de la Generalitat al respecte...
En aquests moments és un dels pro-
blemes més greus que ha d’afrontar
Catalunya. Continuarem reclamant
que es facin les inversions acorda-
des en el decret de sequera, per part
de l’Agència Catalana de l’Aigua
(ACA), tant hídriques com hidràuli-
ques. Des de la Diputació estem a
disposició, des de la lleialtat institu-

cional, per ajudar i sumar, per ex-
emple, en aquelles inversions que
han de fer els ajuntaments. Més
enllà de les competències, estem a
disposició dels municipis per ajudar. 

La falta d’aigua està estretament
relacionada amb el risc d’incen-
dis. Tot i que som a l’hivern, ja hi
ha hagut algun ensurt en forma
de foc en alguns punts de la pro-
víncia. A l’àrea metropolitana
preocupen espais com Collse-
rola, des d’on avisen que un foc
podria ser catastròfic. Estem
prou preparats en cas que hi
hagi un incendi en aquesta o
qualsevol altra serra?
Hem de treballar per estar-ho. La
Diputació té la responsabilitat de la
gestió de 13 parcs naturals, i en
aquesta responsabilitat estem aju-
dant els ajuntaments a fer franges

de prevenció, un element fona-
mental. A causa de la sequera, cal
tenir al dia tant les franges com la
gestió dels residus forestals. Tot el
que ens toca i ens demanen els
ajuntaments ho estem fent. 

Ara que parlem de medi am-
bient, no li voldríem deixar de
preguntar per l’ampliació de
l’aeroport del Prat, perquè les
veus que demanen reprendre el
projecte creixen. Vostè i el seu
partit també ho defensen, però
també diu que aspira a comba-
tre, des de la Diputació, els efec-
tes del canvi climàtic, així com
potenciar les infraestructures
verdes. Sembla contradictori...
No ho és pas. Com a presidenta de
la Diputació i alcaldessa d’un mu-
nicipi, Sant Boi, que està dins de la
zona aeroportuària, sempre hem
dit que és necessari tenir una in-
fraestructura de primer nivell que
ajudi la connectivitat del país si no
volem perdre el rol rellevant com a
regió europea de primer ordre.
Aquesta transformació ha de sorgir
des d’una comissió mixta on siguin
presents tots els agents que hi
tenen a veure. El govern de l’Estat
ha estat respectuós amb la posició
del Govern i del territori. I sense
consens, un tipus de transformació
d’aquesta envergadura no es pot
posar en marxa. Necessitem una
gran infraestructura que sigui co-
herent amb la sostenibilitat.

I com s’ha de fer?
Per a això hi ha els experts i els
agents que han de participar en
aquesta comissió, amb una mirada
integral. Jo crec que no podem re-
nunciar ni a una cosa ni a l’altra.

Canviant de tema, a l’inici del
mandat va posar la salut mental
com un dels principals eixos del
seu govern a la Diputació, sobre-
tot pel que fa als joves. Aquest és
un tema que coneix de primera
mà, sent alcaldessa de Sant Boi,
un referent en aquest àmbit.
Com està aplicant el model de
Sant Boi a la Diputació pel que fa
a aquesta qüestió?
A l’anterior mandat vam imple-
mentar ajuts i projectes adreçats als
ajuntaments perquè poguessin
desplegar polítiques de suport per
aconseguir el benestar emocional
dels adolescents, però tenien una
mirada covid. Hem de superar
aquesta mirada i deixar clar que la
salut mental és una prioritat que
impacta de forma més important
en determinats moments vitals, es-
pecialment a l’adolescència i en les
persones grans que estan vivint si-
tuacions de solitud no desitjada.

Veure una dona presidint la Di-
putació no és pas nou. Vostè, de

fet, n’és la tercera. Quan va ser in-
vestida, va lloar el llegat de
Mercè Conesa i de Núria Marín,
les seves dues predecessores, i
va situar la lluita per la igualtat
entre homes i dones com una
prioritat. Veient el que està pas-
sant últimament arreu de l’Estat,
la preocupa que puguem anar
enrere, en aquest sentit?
És un risc que sempre hem hagut
d’assumir. En les últimes dècades hi
ha hagut un avanç de les polítiques
d’igualtat per desarticular tota
classe de discriminació. Però també
hi ha hagut una gran ofensiva de
pensaments populistes que no
tenen la igualtat com a prioritat.

Una enquesta recent apunta que
el 44% dels homes se senten dis-
criminats per aquestes políti-
ques d’igualtat...
Perquè hi ha hagut missatges po-
pulistes que han traslladat la idea
que les polítiques d’igualtat van en

contra dels homes. És un missatge
políticament deliberat que ha calat
en una part de la població. Això és
una fal·làcia que no respon a la re-
alitat. Ni s’ha perjudicat ni hi ha cap
voluntat de perjudicar els homes.

Hem repassat tot un seguit de
temes que requereixen dedica-
ció. En aquest sentit, ja pot desti-
nar tot el temps que voldria als
dos càrrecs que ostenta?
M’he organitzat bastant bé. Per a
mi, la ciutat de Sant Boi és una prio-
ritat, però també el meu rol com a
diputada i estar al servei dels mu-
nicipis. Tinc sort, perquè tant en un
lloc com en l’altre hi tinc grans
equips, plurals i compromesos, que
m’ajuden a complir els dos projec-
tes. Estem complint. Estic complint.

Acabem tornant al discurs d’in-
vestidura, on va finalitzar dient
que tenen “el deure de mirar sem-
pre lluny i continuar treballant de
prop”. Cap a on mira, a quatre anys
vista? Quina serà l’empremta de
Lluïsa Moret a la Diputació?
Pobre de mi [somriu]. Has de mante-
nir un equilibri entre l’estratègia i el
fet quotidià. Mai hem d’oblidar la re-
alitat quotidiana. Estar al carrer, amb
la gent... Escoltar els problemes reals
i les reivindicacions legítimes.<

“Mai hem
d’oblidar
la realitat
quotidiana;
estar al carrer”

“El finançament municipal 
s’ha d’abordar des del consens”

“Els ciutadans
no entenen de
competències;
entenen de
necessitats”
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Instal·len el mòdul
d’ampliació del CAP Millet

SANITAT4El mòdul d’ampliació
per al CAP Lluís Millet es va ins-
tal·lar, mitjançant una grua, a la
zona posterior del centre mèdic,
en un solar cedit per l’Ajunta-
ment al CatSalut. 

Aquest mòdul té una super-
fície de 220 metres quadrats i
contindrà vuit noves consultes,
una sala d’espera i un espai de
recepció que ara s’han d’acabar
de condicionar. Des del consis-
tori recorden que la incorpora-
ció de nous professionals després
de la pandèmia, com ara la re-

ferent de benestar emocional, la
dietista i la fisioterapeuta van
aguditzar la necessitat de crei-
xement de l’equipament, que
patia manca d’espai. 

Aquesta ampliació, però, serà
provisional, fins que no es cons-
trueixi el nou CAP que ha de sub-
stituir l’actual al parc Pou d’en
Fèlix. Una ubicació que no aca-
ba de convèncer la Federació
d’Associacions de Veïns del Baix,
que recorda que comportarà un
maldecap i un esforç extra de
desplaçament per a la gent gran.

Els delictes van baixar 
un 5,6% durant el 2023

SEGURETAT4Segons dades de la
Junta Local de Seguretat anun-
ciades el 7 de febrer, el nombre
de delictes a Esplugues va dis-
minuir un 5,6% el 2023 en com-
paració amb l’any anterior. En
concret, es van comptabilitzar
l’any passat 3.247 infraccions pe-
nals, de les quals un 30% es van
resoldre. A més, es van efectuar
fins a 265 detencions. 

Per tipologia de delictes, els
robatoris amb força van baixar

un 22,4% l’any passat. Destaca
la disminució dels robatoris a ve-
hicles, prop del 30% menys que
el 2022; a domicilis, amb una
baixada del 22,6%, i a les boti-
gues, que van reduir-se un 19,5%
menys durant el 2023. 

MÉS INCIVISME
Per altra banda, la Policia Local
va interposar 980 denúncies
per incivisme l’any passat, ga-
irebé 300 més que el 2022. 

Imatge de la instal·lació del mòdul, a mitjans del gener. Foto: Ajuntament

Foto: Ajuntament

Educació | Gimcana sobre científiques referents
L’Ajuntament va organitzar la gimcana Misión: search dones tech el 10 de febrer

al matí. Va estar oberta a tota la ciutadania amb l’objectiu de descobrir dones
científiques referents, a través de proves a diferents ubicacions de la ciutat. 

ENERGIA4L’Àrea Metropolita-
na de Barcelona (AMB) promou
la instal·lació de 146 noves ins-
tal·lacions fotovoltaiques arreu
de la metròpoli -excepte a Bar-
celona, que compta amb inver-
sió municipal pròpia-, que col·lo-
carà al llarg d’aquest any i prin-
cipis del vinent. D’aquesta ma-
nera, a mitjans del 2025 hi hau-
rà en funcionament 196 instal·la-
cions fotovoltaiques impulsades
per l’AMB, entre les noves anun-
ciades i les que ja hi són. Amb
aquest nou escenari, on n’hi
haurà més serà a Esplugues, 18
en concret, per sobre de ciutats
més grans com l’Hospitalet, amb
12, o Cornellà, amb cinc.

Són dades de l’AMB, que
acaba d’anunciar la seva aposta
per continuar ampliant les seves
instal·lacions d’energia solar,
com ara cobertes o fotolineres,
arreu de la metròpoli. El conse-
ller delegat d’Acció Climàtica i
Agenda Estratègica Metropoli-

tana de l’AMB, Guille López, ex-
plica que han buscat la col·labo-
ració amb el sector privat per ac-
celerar la transició energètica
sense que això tingui un cost per
als ajuntaments. “Això ens per-
met, en un context d’augment
dels costos de l’energia, generar
estalvi energètic i econòmic als
municipis”, afegeix. 

Les 18 plaques de l’AMB a Es-
plugues tenen una potència de
1.293,68 kw. Amb tot, el dia d’a-
vui hi ha un total de 13.841 ins-

tal·lacions fotovoltaiques arreu de
la conurbació, entre públiques i
privades, amb una potència de
132,90 MWp. 

Sense anar més lluny, Es-
plugues ha dedicat durant el
2023 una partida de 300.000
euros per accelerar la transició
ecològica, per a promoure, entre
altres, la instal·lació de plaques
solars. Pel que fa al pressupost
per a enguany, es preveu que el
23,5% d’aquest es dediqui a la
transició ecològica.

L’energia solar és una peça fonamental de la transició energètica. Foto: Arxiu

Esplugues lidera l’aposta 
de l’AMB per l’energia solar

» L’ens crearà 146 noves instal·lacions fotovoltaiques a la metròpoli
» La ciutat serà on hi haurà més plaques impulsades per l’AMB, 18

El consistori signa el conveni
per fer realitat el nou Clínic

SALUT4La Generalitat, el Con-
sorci Hospital Clínic, la Univer-
sitat de Barcelona, la Diputació
de Barcelona i els ajuntaments
de la capital catalana, Esplugu-
es i l’Hospitalet van signar el 29
de gener el conveni per construir
el nou campus de salut del Clí-
nic, que s’ubicarà a cavall entre
les tres ciutats metropolitanes.

Les administracions es com-
prometen a tirar endavant
aquest macroprojecte, que es
planteja ja no només de ciutat i
de regió metropolitana, sinó “de
país”. Tot i això, encara no s’ha

començat a treballar en un ca-
lendari d’actuacions, en les in-
versions que seran necessàries ni
com serà aquest pol assistencial,
de recerca i docència.

L’alcaldessa, Pilar Díaz, con-
sidera que això ajudarà a po-
tenciar el posicionament de la
ciutat com a districte d’innova-
ció mèdica i biotecnològica en el
marc europeu. “Serà el motor de
la transformació científica i eco-
nòmica de l’Alta Diagonal”, afe-
geix. Amb tot, Díaz reivindica
que Esplugues ha esdevingut
“un focus d’atracció del talent”.
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L’aigua
que no arriba

4 Dediquem un suplement especial
a la situació de sequera que patim

4 Expliquem la gravetat del moment,
el pla per fer-hi front i les mesures de futur

Suplement especial
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LA SITUACIÓ4El sistema Ter-
Llobregat ha entrat en fase d’e-
mergència. La decisió s'havia
anat posposant durant els últims
mesos perquè les reserves d'aigua
dels embassaments es mantenien
lleument per sobre del 16%, el lí-
mit marcat per actuar. Però amb
les últimes dades recollides, les
autoritats han optat per no ajor-
nar més un fet que era inevitable
en el context de manca de pluges.
Barcelona i l’àrea metropolitana
estan en emergència per seque-
ra des de l’1 de febrer. 

Va ser el mateix president de
la Generalitat, Pere Aragonès,
acompanyat del conseller d’Ac-
ció Climàtica, David Mascort, qui
va anunciar la decisió, després
d’una reunió extraordinària de la
Comissió Interdepartamental
de Sequera. Aragonès va “reco-
nèixer i agrair” la posició de la
ciutadania, “que ha entès que es-
tem en una situació absoluta-
ment excepcional i que calia
prendre mesures d'estalvi a les
cases”, i va destacar que “el con-
junt d'aquest esforç, al costat de
les inversions i de l'activació de
l'aigua provinent de dessalinit-
zadores i de la regeneració, ens
ha permès que l'entrada a la
fase d'emergència al sistema
Ter-Llobregat s'hagi retardat
quinze mesos”.

EMBASSAMENTS AL LÍMIT
Tot i l’esforç d’uns i altres, fi-
nalment la manca de pluges a
Catalunya ha forçat l'entrada en
emergència del sistema Ter-Llo-
bregat, del qual depenen 202
municipis i prop de 6 milions de
persones. Però la situació no és
dramàtica només a Barcelona i
a l'àrea metropolitana, perquè el
conjunt dels embassaments de
les conques internes de Catalu-
nya ha baixat per primera vega-
da del 16%. I alguns embassa-
ments estan molt per sota d’a-
questa xifra, en situació crítica.

El sistema Ter-Llobregat, ali-
mentat pel pantà de Sau, el de
Susqueda, el de Sant Ponç, el de
la Llosa del Cavall i el de la
Baells, es manté encara lleu-
ment per sota dels mínims, però
en altres casos, com el de l'em-
bassament de Darnius-Boadella,
fa mesos que s’està en emer-
gència i ara les reserves se situ-
en al 12%. Encara pitjor està
l'embassament de Sau, al 4,8%,

un mínim històric. O el de Riu-
decanyes, amb un 2,9% del total
d’aigua que pot contenir.  

La majoria d'embassaments
continuen retrocedint, com ara
el de Siurana, que se situa al
3,4%, molt a prop del mínim his-
tòric de l'any 2000 (0,9%). La
Llosa del Cavall també va a la
baixa, amb un 17,2% de reserves,
cada vegada més a prop del va-
lor mínim registrat durant la
sequera del 2008 (12%). El de la
Baells, al 21,2%, també emma-
gatzema cada vegada menys ai-
gua i ja està pràcticament a ni-
vells de la sequera de fa una dè-
cada i mitja (20,4%) i de la del
2005 (18,7%).

Només tres dels nou embas-
saments han registrat lleugers in-
crements en volum en els últims
mesos: és el cas de Foix, que s'a-
llunya del mínim registrat el se-
tembre de l'any passat (47,6%) i ja
passa del 56%. Susqueda està en
el 21,2%, un valor superior al mí-
nim del 17,8% del novembre del
2023, i Sant Ponç ha pujat del 26%
al 27,6% en els últims tres mesos.

LA PITJOR SEQUERA
La sequera és un període extens
de temps en el qual un territori
pateix una deficiència en el sub-
ministrament d'aigua. General-
ment, passa quan plou per sota

del que és habitual. A Catalunya,
les pluges tenen un caràcter ir-
regular, alternant llargs períodes
d’absència amb episodis de plu-
ges torrencials, fruit del clima
mediterrani, la qual cosa ens fa
especialment vulnerables a pa-
tir episodis de sequera, espe-
cialment a les conques inter-
nes, que és on es concentra el

gruix de la població (més del
80%) i on només es disposa del
40% de l’aigua que hi ha a Ca-
talunya (essencialment la que és
als embassaments, als aqüífers i
a dins dels pous). La greu se-
quera actual, que comprèn el pe-
ríode entre el 2021 i l’actualitat,
és la més severa que ha patit Ca-
talunya des que se’n tenen re-
gistres, o sigui, des de l’any 1905.

Des de llavors, han sigut di-
versos els episodis de sequeres
que han afectat Catalunya. Un
dels més importants és el que va
colpejar el nostre país i el conjunt
de la península Ibèrica entre el

1944 i el 1950, que va motivar
restriccions en el subministra-
ment a diverses poblacions i du-
rant diferents períodes. El 1953
només va ploure la meitat del que
era normal i les restriccions en el
servei van arribar a Barcelona, on
a mitjans de maig van començar
talls en el subministrament d'ai-
gua als habitatges durant un
30% de les hores del dia. Els anys
1973, 1985, 1988 i 2008 Catalu-
nya va patir diversos episodis de
sequera rigorosa que van provo-
car restriccions importants en el
subministrament, i els talls van
estar a punt d'afectar la capital,
fins que va ploure. 

ESFORÇOS EXTRA
Per lluitar contra les conse-
qüències de la sequera, tant l’ac-
tual com les futures, el president
Aragonès va remarcar que “es re-
forçarà encara més la producció
d’aigua a través de les dessali-
nitzadores i l'obtenció d'aigua via
regeneració”, amb mesures a
curt termini i també inversions
sobre el seu volum. Alhora, va
anunciar que s’està intensifi-
cant la col·laboració i el suport
econòmic als ajuntaments i ad-
ministracions locals “per a obres
d’emergència, des de la moder-
nització de les xarxes fins a la re-
cuperació de pous”.

Emergència per sequera 
» El sistema Ter-Llobregat ha entrat en emergència per la manca d’aigua als embassaments 

» La situació de sequera actual és la més severa que ha patit Catalunya des que se’n tenen registres 

La situació dels embassaments de les conques internes és crítica des de fa mesos. Foto: Jordi Borràs/ACN

Només tres dels nou
embassaments 
registren lleus
increments d’aigua

16%
L'emergència 
s’ha decretat quan les
reserves han caigut per
sota d’aquest llindar

L’aigua que no arriba
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EL PLA DE SEQUERA4Un cop de-
cretada l'emergència al sistema
Ter-Llobregat, s'activen les me-
sures aprovades pel Govern per a
una situació extrema als 202 mu-
nicipis de les conques internes,
que afectaran un total de sis mi-
lions d’habitants. El Pla Especial
de Sequera preveu tres nivells
d'emergència que s'aniran de-
cretant en funció de l'evolució
de les reserves d'aigua. 

MESURES IMMEDIATES
Independentment de la fase en
què ens trobem, l’entrada en un
escenari d’emergència ja inclou la
reducció a 200 litres per habitant
i dia de la dotació màxima, una
quantitat que pot baixar fins als
160 litres en cas d’emergència ex-
trema. Aquesta xifra té en comp-
te el consum domèstic, les activi-
tats econòmiques, els centres sa-
nitaris, els usos municipals i les
pèrdues a les xarxes de distribu-
ció, entre altres.  

S’estableix la reducció del 80%
del reg agrícola, del 25% dels con-
sums d’aigua dels usuaris indus-
trials i la reducció del 25% en el
consum en els usos recreatius. Pel
que fa al consum a les llars, es re-
comana que se situï al voltant
dels 90 litres per habitant i dia.

De moment, no es preveuen
reduccions de pressió a les llars ni
suspensions temporals en la pres-
tació del servei d’abastament. De
fet, la directora general de Barce-
lona Cicle de l'Aigua, Cristina Vila,
ha assegurat que l'abastament
domiciliari no afectarà els barce-

lonins fins a la tercera fase, que po-
dria arribar al juliol si es manté la
tendència actual de poca pluja i
que implicaria un límit de 160 li-
tres per habitant i dia. Però abans
d’arribar a aquest punt, segons la
directora, ja s’haurien pres altres
restriccions i mesures, o fins i tot
haurien arribat vaixells amb aigua. 

En aquest context, les admi-
nistracions locals poden establir li-
mitacions o prohibicions addi-
cionals a l’ús de l’aigua en ins-
tal·lacions esportives, públiques o
privades, i als espais lúdics. Tan-
mateix, el Govern sempre podrà
permetre excepcions puntuals i de-
tallades a les limitacions o prohi-
bicions per raons d’interès públic.

ACTIVITATS PROHIBIDES 
En situació d’emergència, s’activa
la prohibició de l'ús de totes les

dutxes de les platges catalanes.
També queden prohibides les ac-
tivitats que impliquin l'ús d'aigua
susceptible de consum humà,
com ara les pistes de gel, les festes
d'escuma o els jocs d’aigua. Així
mateix, queda prohibida la nete-
ja de qualsevol mena de vehicle,
excepte que es faci en establi-
ments comercials de neteja de
vehicles que comptin amb siste-
mes de recirculació de l'aigua.

Quant a projectes i activitats
afectats per la situació, l’ACA va-
lorarà la compatibilitat del projecte
o activitat amb les restriccions
derivades de l’estat d’emergència
segons el Pla de Sequera. En qual-
sevol cas, queda en suspens el fun-
cionament de les noves explota-
cions ramaderes o l’ampliació de
les existents mentre no es garan-
teixi la disponibilitat d’aigua per
assegurar el benestar animal.   

CABALS D’EMERGÈNCIA  
Mentre duri aquesta situació, s’a-
plicaran cabals d’emergència als
rius Muga, Ter i Llobregat, amb
l'objectiu de preservar més aigua
als embassaments de les con-
ques internes. Aquesta reducció
del cabal dels rius està validada
pels tècnics i, a banda d’assegurar
la disponibilitat de l’aigua per als
embassaments, garanteix la re-
versibilitat de l’impacte de la me-

sura sobre la biodiversitat dels
trams de rius afectats. 

PRIMERA FASE
Mentre els embassaments tin-
guin reserves d’aigua de 100 hm3,
equivalent a un 16,3%, el consum
d’aigua es mantindrà en els 200
litres per habitant i dia. En aques-
ta fase, les piscines cobertes que
estiguin incloses al cens d'equi-
paments esportius de la Genera-
litat es podran reomplir sempre
que es redueixi el consum d'aigua
de la resta d'instal·lacions. La
resta de piscines, com les privades
o les dels hotels, no es podran re-
omplir ni totalment ni parcial-
ment. Tampoc les piscines co-
munitàries o les de balnearis.
Quant al reg de camps de gespa
destinats a l'esport federat, està
permès, però només amb aigua
regenerada o freàtica que no com-
peteixi contra l'abastament do-
miciliari, i sempre que es com-
pensi amb altres mesures d'estalvi
a dins de les instal·lacions.  

Es permet el reg d'arbrat públic
amb aigua regenerada o freàtica
per evitar l'estrès hídric i que
aquest caigui o mori, ja que es vol
preservar també el seu ús com a re-
fugis climàtics de cara a l'estiu. Pel
que fa a les fonts ornamentals, llacs

artificials i altres elements d'ús es-
tètic d'aigua, en emergència en
queda prohibit l'ompliment total
o parcial, amb l’excepció d'aquelles
basses que serveixen de refugi de
fauna en perill d'extinció i de fau-
na destinada a la recuperació de les
espècies autòctones en les masses
d'aigua, que es poden omplir amb
la mínima quantitat d’aigua in-
dispensable procedent de la rege-
neració o del freàtic.

SEGONA FASE
En cas que les reserves d’aigua ar-
ribin als 67 hm3, equivalent al
10,95%, el consum es restringirà
a 180 litres per habitant i dia. En

aquesta segona fase, si un centre
esportiu volgués reomplir la pis-
cina, les dutxes de les instal·la-
cions s'haurien de tancar. En el cas
de les piscines descobertes desti-
nades a l'ús de l'esport federat, no-
més podran mantenir-se obertes
si el centre tanca les dutxes per
compensar el consum, ja que,
segons ha apuntat l'executiu, l'ai-
gua d'aquestes s'evapora molt
més fàcilment. Pel que fa al reg
dels camps de gesta per a l'esport
federat, es permetrà l'ús d'aigua
regenerada o freàtica, però els
equipaments hauran de tancar les
dutxes si volen regar. Es perme-
trà també el reg d'arbrat públic
amb aigua regenerada o freàtica.

TERCERA FASE
Si els embassaments arriben als
33 hm3, el 5,4% de capacitat, en-
trarem en la tercera fase d’e-
mergència i el consum per litre i
dia s’haurà de reduir a 160 litres
per habitant i dia. En aquest es-
tadi, el més restrictiu que preveu
l’emergència, el Govern orde-
narà el tancament de les dutxes
de totes les instal·lacions espor-
tives i, a més, quedarà prohibit
regar els camps de gespa, així
com omplir o reomplir les pisci-
nes d’aquestes instal·lacions. 

Com hi farem front?
» La primera fase d’emergència preveu la reducció del consum a 200 litres per habitant i dia

» El reg dels parcs, les activitats esportives i les recreatives es veuran afectades per les restriccions 

Les piscines privades no es poden reomplir, però es permeten les esportives amb algunes limitacions. Foto: Aleix Freixas/ACN

Barcelona impulsa
l’ús de l’aigua freàtica

4Mentre duri l’emergèn-
cia, l’Ajuntament de Barce-
lona limitarà el reg a la “su-
pervivència” i farà servir ai-
gua no potable. Els serveis
de neteja també es man-
tindran només amb aigua
freàtica. En aquest sentit,
s’avancen les obres per
aconseguir 200 milions de li-
tres més d’aigua d’aqüífers. 

L'abastament a les
cases no afectarà 
els barcelonins fins al
nivell  3 d'emergència

1

2

3



L’aigua que no arriba

Fernando Cabello / Director de Serveis del Cicle de l'Aigua de l'AMB

A banda de coordinar la tasca dels ajuntaments i de promoure la reducció del
consum d’aigua, l’AMB aporta 1.600 litres per segon d’aigua regenerada al riu

Llobregat per garantir l’abastament. En parlem amb un dels seus responsables.

Hi ha un risc real que es re-
dueixi la pressió a les ai-
xetes de les llars?  

Estem treballant a nivell tècnic amb
les companyies amb l’objectiu de
poder reduir la pressió, però només
en aquelles zones del territori on el
consum sigui més alt i no hagi fun-
cionat cap altra mesura per reduir la
dotació. Només en aquests casos mi-
rarem de rebaixar la pressió.

No serà una mesura generalitza-
da, doncs. 
En cap cas. Als municipis o zones on
el consum sigui raonable, no es to-
carà res. A més, cal tenir en compte
la dificultat tècnica de reduir la pres-
sió. Hi ha llocs on s’ha de fer però pot-
ser la xarxa no ho permet. 

Quines accions està fent actual-
ment l’AMB per garantir l’abas-

tament durant les sequeres, tant
l’actual com les futures que ens
puguin afectar? 
Estem coordinant els ajuntaments,
fomentem bones pràctiques per
reduir el consum i, a nivell de recurs,
estem aportant tota l’aigua rege-
nerada que podem al riu Llobregat.
Ara mateix, aportem 1.600 litres
per segon a l’alçada de l’assut de Mo-
lins de Rei, perquè la potabilitzado-
ra de Sant Joan Despí pugui captar-
la, vuit quilòmetres més avall, bar-
rejada amb l’aigua del riu. Això re-
presenta un 25% de l’aigua que es
produeix en aquests moments. 

Podem substituir l’aigua superfi-
cial per la regenerada? 
No tenim prou aigua regenerada per
poder tancar el cicle. Per altra ban-
da, està prohibit per llei potabilitzar
l’aigua regenerada. Tot i que tècni-

cament no hi ha problema per en-
viar l’aigua regenerada que surt de
l’estació del Prat a la potabilitzado-
ra, la llei no ho permet. És per això
que l’aboquem al medi i, un cop bar-
rejada amb l’aigua superficial, la
tornem a captar. Tot i que la pro-
porció és molt variable, hem arribat
a una proporció 1:1, és a dir, la ma-
teixa quantitat d’aigua de riu que
d’aigua regenerada. 

I què passaria si continués baixant
la quantitat d’aigua de riu?
En aquest cas no podríem potabi-
litzar l’aigua regenerada d’acord
amb la llei. Ara bé, si la situació fos
tan greu, com a situació catastròfi-
ca potser sí que es permetria fer-ho.  

L’aigua freàtica o de pou és una
opció viable a llarg termini?  
És una més de les fonts que ali-

menten la potabilitzadora, com la su-
perficial, la regenerada o la dessa-
lada. És l’Agència Catalana de l’Aigua
qui decideix quines quantitats po-
dem agafar de cada font. En el cas
de la freàtica, com que té una qua-
litat molt bona, la considerem com
un recurs estratègic, una cosa que
hem de cuidar i preservar. Imagi-
nem-nos l’aqüífer com un gran di-
pòsit subterrani d’aigua... És evi-
dent que no podem treure’n tota l’ai-
gua, perquè es buidaria.  

I l’aigua dessalada? Pot ser una so-
lució?
El problema de dessalar l’aigua és
que cal una estació de tractament
d’aigua marina, el que anomenem
dessaladora. L’ACA en té dues, una
a la Tordera i l’altra al Prat. Totes dues
estan funcionant des de fa molts
mesos al 100% de la seva capacitat.

Però no n’hi ha més. Ara l’ACA està
tirant endavant la construcció de
dues plantes més. Per una banda,
l’ampliació de la de la Tordera, que
actualment produeix 20 hm3  a l’any
i multiplicarà per quatre la seva
producció, fins als 80 hm3. Per l’altra,
faran una nova dessaladora a Cunit
o Cubelles que produirà 20 hm3 més.
Però això està arrencant ara.

Per què és preferible l’aigua re-
generada que la dessalada?  
El problema és el preu. Cal molta en-
ergia elèctrica per dessalar l’aigua de
mar i això encareix el preu. Abans de
la sequera, les dessaladores estaven
produint poca aigua. Funcionaven
al 10%, perquè fèiem servir fonts
més econòmiques. Però si ens man-
ca l’aigua dels embassaments, po-
dem fer servir aigua dessalada. És un
recurs que ens permet ser resilients.

“Aportem tota l'aigua regenerada
que podem al riu Llobregat”

Foto cedida

EL PLA DE FUTUR4El gran repte
de Catalunya, i també de Barcelo-
na i l’àrea metropolitana, és deixar
de dependre de l’aigua superficial,
que ens fa molt vulnerables a si-
tuacions de sequera com l’actual.
Això implica un canvi de model
que inclogui l’aigua regenerada i la
dessalada com a recursos recur-
rents. És un canvi que ja està en
marxa, a la vista de les dades.  

Segons Aigües de Barcelona,
el mes d’abril del 2021 la princi-
pal font d’abastament eren rius,
pantans i llacs, amb un 63%. Dos
anys després, l’aigua regenerada
ocupa un 25% i l’aigua dessalada
un 33%, cosa que ha permès re-
baixar el consum d’aigua super-
ficial d’un 63 a un 19%. Aquestes
xifres mostren un avenç, però
encara no són suficients.

MÉS RECURSOS
El conseller d’Acció Climàtica, Da-
vid Mascort, durant la seva com-
pareixença per anunciar les me-
sures d’emergència va explicar
que entre el 2027 i el 2030 el país
ja haurà fet els deures pendents pel
que fa a les infraestructures del ci-
cle de l’aigua. Aleshores “tindrem
molta més aigua disponible”, va dir. 

Això s’aconseguirà gràcies a
l’ampliació de la dessalinitzado-
ra de la Tordera i de la construc-
ció d’una de nova al Foix. Totes
dues estan previstes per al 2028
i el 2029, en virtut d’un acord tan-
cat pel conseller i Teresa Ribera,
ministra de Transició Ecològica,
el passat 5 de febrer. 

També hi contribuiran les
ampliacions i les millores de les
estacions potabilitzadores del Be-
sòs, del Llobregat i del Ter. I la in-
jecció de més aigua regenerada,
un cop engegat el Pla Nacional
que preveu augmentar de 27 a 40
les EDAR del país. Són accions
que ja estaven previstes al pla,
però que s’acceleraran durant els
mesos vinents. 

ESCURÇAR TERMINIS 
El director de l'Agència Catalana
de l'Aigua, Samuel Reyes, ha po-
sat èmfasi precisament en aques-
ta necessitat d’accelerar els passos.
Durant una entrevista a Catalu-
nya Ràdioho va deixar ben clar:
“Les eines hi són. Estem treballant
i hem d’escurçar terminis”. I va
afegir, més concretament: “Allò
que volíem fer en cinc anys ho
haurem de fer en dos”.  

Reyes va valorar l’esforç de la
ciutadania en els darrers anys  i
que ha permès reduir entre un 30
i un 40% el consum d’aigua,
unes xifres que situen Catalunya
amb un dels consums més baixos
de tot Europa. “Ens podem feli-
citar, però amb quaranta mesos
de sequera hem d’actuar”, va
sentenciar. 

MILLORES A LA XARXA
Reyes també va demanar als
ajuntaments que continuïn tre-

ballant en aquest sentit: “Si tenien
previst millorar les xarxes en els
pròxims quatre anys, ara ho hau-
ran de fer en un o dos”, va dir al
llarg de l’entrevista. 

Per facilitar-ho, des de la Ge-
neralitat s’ha obert una línia de
subvencions de 120 milions d’eu-
ros perquè els governs locals po-
sin al dia aquestes infraestructu-
res, i va animar els consistoris a
“posar l’aigua com una prioritat i
començar a digitalitzar el servei
per poder-lo conèixer millor”. 

Pel que fa al preu de l’aigua,
Reyes va insistir que no està pre-
vist que s’incrementi a conse-
qüència de la sequera. Amb tot, va
apuntar que “l’aigua ha de pagar
l'aigua i les tarifes s’han d’ajustar
a les necessitats”. En aquesta línia,
el director de l’ACA va defensar
que hi hagi “tarifes progressives
per a qui consumeix poc i qui con-
sumeix molt” i, sobretot, “tarifes
vulnerables perquè ningú es que-
di enrere”. Perquè el futur ha
d’estar garantit per a tothom.

Objectiu: no dependre de la pluja
» L’Agència Catalana de l’Aigua, amb Samuel Reyes al capdavant, accelera de cara al futur

» La voluntat és anticipar la posada en marxa d'infraestructures clau per combatre la sequera

Samuel Reyes és el director de l'Agència Catalana de l'Aigua (ACA). Foto: Arxiu ACN
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Es poden comptar amb
els dits d’una mà. Els po-
lítics metropolitans al
capdavant de ministeris

o de secretaries d’Estat del nou go-
vern de Pedro Sánchez són només
quatre d’una cinquantena. Es
tracta del socialista Jordi Hereu,
que ha estat nomenat ministre
d’Indústria; del polític de Sumar
Ernest Urtasun, que és ministre de
Cultura; d’Eva Granados, del PSC,
que és secretària d’Estat de Co-
operació Internacional; i de Jor-
di Martí Grau, dels comuns, que
lidera la Secretaria d’Estat de Cul-
tura. Aquí acaba la llista, que si fos
catalana s’hauria de completar
amb el reusenc Francesc Vallès,
que exerceix de secretari d’Estat de
Comunicació. No obstant això, i
més enllà dels noms, quina és la
trajectòria d’aquests polítics? Què
han fet abans d’arribar a Ma-
drid? Com és fer política i viure a
la capital espanyola? Així són els
quatre metropolitans de Pedro
Sánchez i aquests són els motius
pels quals són tan pocs.

CURRÍCULUMS
Hi ha alguns noms com el de
Jordi Hereu (1965) que no neces-
siten presentació. El polític socia-
lista va ser alcalde de Barcelona en-
tre el 2006 i el 2011, i era regidor
a la ciutat des del 1999. Un cop va
abandonar el ple municipal va
ser substituït precisament per
Jordi Martí Grau, que aleshores
formava part del PSC. Després del
seu pas per l’alcaldia de Barcelo-
na, Hereu va dedicar-se al sector
privat, fundant firmes com Bar-
celona Plataforma Empresarial o
Fledge. També va estar als òrgans
de direcció d’Agbar i va formar
part de la direcció d’Aena. 

Ernest Urtasun (1982) és un
polític de carrera format en Eco-
nomia i Relacions Internacionals.
Amb 15 anys va començar a mili-
tar a Joves d’Esquerra Verda i des
d’aleshores la seva vida ha girat en-
torn de la política, ininterrompu-
dament. Va ser secretari de l’ales-
hores eurodiputat d’ICV Raül Ro-
meva, diputat al Parlament Euro-
peu des del 2014 fins al 2023, por-
taveu d’ICV el 2016, membre de
Catalunya en Comú l’any següent,
portaveu de la coalició Sumar des
del 2023 i, finalment, ministre.

Per la seva banda, la socialis-
ta Eva Granados (1975) va ser du-
rant un temps una cara molt re-
coneguda a la política catalana.
Des del 2010 i fins al 2021 va ex-
ercir com a diputada al Parlament,
i el 2015 va ser la número dos, per
darrere de Miquel Iceta, de la
llista del PSC a les eleccions cata-
lanes. El 2021 va convertir-se en
senadora a Madrid i fins al 2023
va ser portaveu dels socialistes a la
cambra territorial. Granados va es-
tudiar Ciències Polítiques, és de
Pallejà i ha estat molt vinculada a
la política del Baix Llobregat.

Finalment, Jordi Martí Grau
(1965), abans que el novembre fos
nomenat secretari d’Estat per Er-
nest Urtasun, portava tota la seva
vida política vinculat a l’Ajunta-
ment de Barcelona. Primer com a

regidor del PSC, entre els anys 2011
i 2014, i després amb els comuns,
des del 2019 fins al 2023. En
aquesta darrera etapa es va con-
vertir en un dels homes forts del
partit d’Ada Colau i va arribar a ser
primer tinent d’alcaldia. A més, va
ser gerent de l'Institut de Cultura
de Barcelona del 1999 al 2013.

VIDA A MADRID
Com és fer el salt a la vida políti-
ca de la capital espanyola? Des del
Línia ens hem posat en contacte

amb Eva Granados i Jordi Martí
Grau perquè ens expliquin què ha
significat per a ells aquest canvi.

Martí Grau acaba d’aterrar-hi
i, segons diu, va ser el mateix mi-
nistre qui va telefonar-li per oferir-
li el càrrec. “Amb l’Ernest no ens
coneixíem gaire, perquè ell havia
estat a Brussel·les i sempre que ens
reuníem era a través de pantalles,
però era fàcil de veure que tenim
una manera similar de fer”, expli-
ca. Quan Urtasun va requerir-lo,
ell va creure que era el moment de

deixar la política a Barcelona. “Hi
ha vegades que t’ofereixen coses
que van en contra del moment
personal que tens, però en aquest
cas m’encaixava, perquè volia tre-
ballar en un altre ecosistema i
perquè els meus fills ja són fora de
casa”, diu. Ara ha llogat un pis a
Madrid i entoma la nova etapa
com un repte, tot i que té una llar-
ga experiència en l’àmbit cultural.

Quan parlem ja porta uns me-
sos a Madrid, i tot i que confessa
que l’atrau, sap que algun dia tor-

narà a treballar a Barcelona. “Són
ciutats molt diferents. Madrid està
feta amb gent que ve de tot arreu
i és més fàcil trobar-hi espais de re-
lació o d’amistat amb gent nova”,
relata. Així, Martí Grau parla de
dues ciutats: la del poder i la po-
pular. “Els tòpics es noten, i és cert
que hi ha un Madrid amb una for-
ta concentració de poder polític i
mediàtic, el de la llotja del Berna-
béu i Florentino, però també ho és
que hi ha una ciutat molt popular”,
assenyala l’exregidor. És per això

Després del seu pas pel sector privat, l’exalcalde de Barcelona Jordi Hereu ha tornat a la vida política per ser ministre d’Indústria. Foto: Miquel Vera/ACN

La XV legislatura espanyola ha suposat la incorporació de quatre polítics
metropolitans al govern. Analitzem qui són els dos ministres i els dos secretaris
entrants i ens fixem en quina ha estat la seva trajectòria fins a arribar al càrrec.

Per què hi ha una representació metropolitana tan baixa a Madrid?

Els metropolitans 
de Pedro Sánchez

El reportatge del mes
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n Uns hi entren i altres en marxen.
La darrera legislatura va batre un rè-
cord pel que fa al nombre de polítics
metropolitans a les més altes institu-
cions de l’Estat. Concretament, van
ser cinc ministres i una presidenta
del Congrés, Meritxell Batet, que ac-
tualment continua sent diputada a
Madrid. Per tant, ni José Luis Rodrí-
guez Zapatero, ni Felipe González ni
encara menys el PP, que en tota la
seva història només ha tingut quatre
ministres catalans, han superat el
nombre d’alts càrrecs d’aquí de l’e-
xecutiu de Sánchez, sempre apunta-

lat per forces com Podem i els co-
muns, que hi han aportat els seus
propis ministres metropolitans. Cal-
drà veure si en l’actual legislatura
que comença se superarà la xifra.

Qui són els ministres que van for-
mar part de la XIV legislatura i que a
la XV ja no tenen cartera? Parlem dels
socialistes Salvador Illa, que va exer-
cir de ministre de Sanitat; Miquel Ice-
ta, que va ocupar el Ministeri de Polí-
tica Territorial i Funció Pública, pri-
mer, i el de Cultura i Esport, després; i
Raquel Sánchez, que va deixar l'alcal-
dia de Gavà per convertir-se en minis-
tra de Transports, Mobilitat i Agenda
Urbana. Pel que fa als ministres me-
tropolitans de l’òrbita dels comuns i

Podem, hi trobem Manuel Castells,
que tot i no haver nascut a la metrò-
poli sempre ha tingut una relació es-
treta amb Barcelona i que va ser mi-
nistre d’Universitats, i Joan Subirats,
que el va substituir en el càrrec.

Alguns d’ells encara continuen a
la vida política i altres ja n’han sortit.
Illa és, segurament, el que més tenim
al cap, perquè segueix a la primera lí-
nia mediàtica com a líder del PSC a
Catalunya. Tanmateix, Iceta i Sánchez
tampoc han deixat la política. El que
va ser líder dels socialistes catalans
ha marxat a París per convertir-se en

l’ambaixador d’Espanya davant la
Unesco, un càrrec pel qual, segons el
portal Sueldos Públicos, podria cobrar
més de 140.000 euros anuals. Sánc-
hez ara és presidenta de la xarxa pú-
blica d’hotels Paradores, on percebrà
200.000 euros anuals.

Per la seva banda, Subirats i Cas-
tells s’han retirat de la primera línia
política i han tornat al camp del pen-
sament. Subirats és president d’ho-
nor del think tankdels comuns Fun-
dació Sentit Comú, mentre que Cas-
tells escriu columnes a la premsa i l’a-
ny passat va publicar el seu llibre Tes-
timonio. Viviendo historia, on fa un re-
pàs de les transformacions socials
des del Maig del 68 fins al segle XXI.

Els que van ser-hi

que, tot i la intensa feina que té, diu
que li agrada anar passejant i re-
córrer “el Madrid dels barris”. 

Granados va arribar a la capi-
tal fa una mica més de tres anys
per convertir-se en senadora. Amb
tot, el ministre d’Exteriors, José
Manuel Albares, i el president del
govern li van demanar que es fes
càrrec de la Secretaria de Coope-
ració Internacional. La feina, diu
Granados, “és molt intensa” per-
què gestiona un pressupost elevat
que es destina a la cooperació i al
desenvolupament, i a més l’obliga
a viatjar. En aquest sentit, consi-
dera que la distància entre el que
feia abans i el que fa ara és força
notable. “Una cosa és aconseguir
que es voti una llei i l’altra impul-
sar polítiques per mirar d’erradi-
car la desigualtat al món”.

Quan l’entrevistem està a punt
de marxar a Colòmbia. Per això
apunta que, tot i tenir marit i un fill,
amb aquesta feina és “quasi im-
possible tenir la vida organitzada”.
En el seu cas, ja fa temps que va de-
cidir llogar un pis a Madrid, però
no ha deixat mai de tornar a la me-
tròpoli. “Vaig i vinc, perquè tinc
molta relació amb el Baix Llobre-
gat, i hi tinc part de la família”, afir-
ma. “Trobo a faltar la platja, i
quan vinc sempre vaig a Castell-
defels per veure el mar”, conclou. 

POCA PRESÈNCIA
L’actual govern espanyol compta
amb 21 ministres. Dos són cata-
lans, com ja hem dit. La comuni-
tat autònoma que més càrrecs d’a-
quest rang aporta és la de Madrid,
seguida del País Valencià (3) i de
Castella i Lleó (3). Des de la Tran-
sició, d’entre els gairebé 240 mi-
nistres que ha tingut l’estat espa-
nyol, la presència de ministres ca-
talans ha estat reduïda. Una mica
més d’una vintena de persones
d’aquí han tingut una cartera mi-
nisterial, i d’aquestes, 18 havien
nascut o tenien una forta vincu-
lació amb la regió metropolitana.
Sorprèn, a més, que les legislatu-
res del Partit Popular només ha-
gin tingut quatre ministres cata-
lans. Certament, els socialistes
sempre han estat més sensibles
amb el fet diferencial metropoli-
tà i han incorporat figures políti-
ques com Carme Chacón, Narcís
Serra, Joan Clos o Ernest Lluch.

Veient aquestes xifres, la pre-
gunta és òbvia: per què hi ha tan
poca presència metropolitana al
govern de l’Estat? Granados asse-
nyala que, en realitat, es tracta d’u-
na situació que no representa el que
de debò hi passa. “Hi ha molta gent
catalana als ministeris. De fet, al
d’Exteriors es parla sovint en ca-
talà”, assevera. Tanmateix, reconeix

De la cinquantena 
d’alts càrrecs que
conformen el nou
govern de coalició de
Pedro Sánchez, només
cinc, dos ministres i 
tres secretaris d’Estat,
són catalans

que trencar amb les dinàmiques de
centralitat que té Madrid “és com-
plicat”, i si el govern és a la capital,
és normal que molts dels seus re-
presentants siguin d’allà. 

Per al sociòleg i ara alt càrrec
del Govern de la Generalitat Xa-
vier Godàs, les claus d’aquesta
manca de representació de me-
tropolitans i catalans a les altes es-
tructures de l’Estat té a veure
amb dos factors. Per una banda,
considera que això es relaciona
amb el mateix sistema polític ca-
talà. “El territori és capaç de pre-
servar el capital polític i les aspi-
racions dels polítics, a diferència
d’altres regions d’arreu de l’Estat”,
afirma. Es refereix al fet que la sin-
gularitat del sistema polític cata-
là fa que un polític metropolità, per
exemple, vegi amb bons ulls que-
dar-se al Parlament perquè ho
considera un triomf. “N’és un ex-
emple clar Salvador Illa, que era
ministre de Sanitat i va tornar a
Catalunya com a cap del PSC”, diu.

Per contra, amb l’excepció
del sistema polític basc, els polí-
tics de la resta de regions de l’Es-
tat tenen més ambicions a Ma-
drid. Són casos paradigmàtics
els del País Valencià i Galícia, co-
munitats que històricament han
aportat molts alts representants
a les estructures estatals. Al sis-

tema polític català, per tant, es pot
fer carrera perquè està prestigiat
i perquè permet “locutar amb
l’Estat”. Això es veu clarament
amb ERC i Junts: els seus polítics
sempre preferiran ser diputats al
Parlament que al Congrés. 

Per altra banda, Godàs tam-
bé considera que hi ha un altre
motiu que explica la poca pre-
sència de polítics catalans a Ma-
drid. “Les dinàmiques de l’Estat
fan que els polítics catalans esti-
guin més condicionats i vigilats”,
diu. “Els passen més comptes”,
sentencia. Parla, doncs, de la
manca de confiança que hi ha a
la capital espanyola cap a la pla-
na política de Catalunya. Certa-
ment, se’ns fa estrany pensar en
un polític català ocupant la posi-
ció de poder més important del
govern espanyol. De fet, fa 150
anys que això no passa. Va ser
amb Estanislau Figueras i Fran-
cesc Pi i Margall, que van ser pre-
sidents del govern durant la Pri-
mera República. De moment, no
sembla que aquesta situació hagi
de repetir-se en el futur.

Xavier Godàs: 
“Les dinàmiques de
l'estat espanyol fan 
que els polítics catalans
a Madrid amb alts
càrrecs estiguin més
condicionats i vigilats i
els passin més comptes”

De moment, la XIV legislatura espanyola amb 
Pedro Sánchez és la que més ministres metropolitans

ha tingut des del restabliment de la democràcia

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

El reportatge del mes
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SEQUERA4La planta de tracta-
ment d’aigua potable (ETAP)
de Sant Joan Despí incorpora
des del dia 5 de febrer unes no-
ves canonades per connectar di-
rectament l’aigua subterrània
amb la línia de tractament d’o-
zonització i filtres de carbó actiu.
Aquesta millora permet tractar
per separat l’aigua del subsol i la
del riu, la qual requereix un
tractament més complex. Amb
tot, amb aquesta acció -que ha
costat 9 milions d’euros- es po-
drà aprofitar tot el cabal del riu,
fet que fins ara no es podia fer en
determinats moments del dia. 

El 2 de febrer va tenir lloc
una visita institucional a la de-
puradora, amb la presència del
president de la Generalitat, Pere
Aragonès; el conseller d’Acció
Climàtica, David Mascort; el vi-
cepresident d’Aigües de Barce-
lona  –qui gestiona la planta–, Ci-
ril Rozman; el director de l’A-
gència Catalana de l’Aigua
(ACA), Samuel Reyes, i l’alcal-
dessa, Belén García. Aragonès va
destacar que aquesta obra és
una mostra dels esforços “in-
gents” que les administracions i
els operadors estan fent per
combatre la sequera “inèdita”, la
qual, segons el president, Cata-
lunya està superant. 

Amb aquesta actuació d’Ai-
gües de Barcelona es podrà se-
parar totalment l’aigua d’origen
superficial, la del riu, de la sub-
terrània. L’aigua de la superfície,
per les condicions del Llobregat,
té una composició que fa més
complexa la seva potabilització,
ja que cada cop hi ha menys ca-
bal i, a més, aquest prové de pro-
cessos de regeneració d’aigua

residual. Aquesta és la que s’en-
via des del Prat fins a Molins de
Rei, a vuit quilòmetres de l’ETAP
de Sant Joan Despí, on s’afegeix
al cabal del riu. Per tant, aques-
ta aigua necessita processos com
la ultrafiltració i l’osmosi inver-
sa per poder ser apta per al con-
sum humà. 

Fins ara, l’aigua de la super-
fície del riu i la subterrània, pro-
vinent de l’aqüífer del Llobregat,
es barrejaven a la planta i es de-
rivaven per igual cap a la línia de
tractament per a ultrafiltració i
osmosi inversa, així com cap a la
línia de tractament per ozonit-
zació i carbó actiu. 

DENÚNCIA ECOLOGISTA
Per altra banda, la federació
d’Ecologistes de Catalunya (EdC)
ha anunciat que vol denunciar el
director de l’ACA, Samuel Reyes,
davant la fiscalia de medi am-
bient, ja que consideren que la
decisió del Govern de reduir els
cabals d’emergència de rius com

el Llobregat “atempta contra la
biodiversitat”, i alerten que cau-
sarà importants afeccions al
medi i sobre la qualitat de l’aigua.
A més, avisen que als trams
afectats dels rius hi ha 48 espè-
cies en perill d’extinció. 

L’EdC responsabilitza Re-
yes d’aquesta decisió i sol·lici-
tarà al fiscal que demani a la di-
recció general de Polítiques
Ambientals “els informes que
confirmen i avalen que sostra-
ient els cabals dels rius, aquests
podran sobreviure”. 

Segons EdC, els nous ca-
bals d’emergència estipulen que
al riu Llobregat, entre Sant
Joan Despí i la desembocadura
-un tram de 14 quilòmetres- el
cabal es redueixi de la xifra ac-
tual de 4.300 litres per segon a
250, és a dir, un 94%. “No hi ha
cap precedent a la història hi-
drogràfica del país en què nin-
gú s’hagi atrevit a aplicar aques-
tes reduccions”, expressa el pre-
sident d’EdC, Joan Vázquez.

Les noves canonades per recollir aigua subterrània. Foto: Àlex Recolons/ACN

Millores a la depuradora per
aprofitar tot el cabal del riu

» Construeixen noves canonades per captar les aigües subterrànies
» Aigües de Barcelona ha invertit 9 milions d’euros en l’actuació

Obren a la ciutat l’institut
d’FP més gran del món

FORMACIÓ4El grup Universae
ha inaugurat a Sant Joan Despí
l’institut de formació professio-
nal (FP) considerat el més gran
del món dedicat a la docència.
Està ubicat en unes instal·lacions
de 13.000 metres quadrats, amb
els quals la companyia reforça la
seva presència a Catalunya. De
fet, ja hi comptava amb un altre
centre, situat a la veïna Cornellà.

L’edifici està format per dos
blocs de sis pisos, amb un total
de 81 espais, incloent-hi 47 ta-
llers i laboratoris, així com sales
de radiofarmàcia i tomografia

computaritzada, una aula de
muntatge, un estudi de produc-
ció audiovisual i un laboratori
odontològic, entre altres.

L’acte d’inauguració de l’e-
quipament va tenir lloc a finals
del gener i va comptar amb la
presència de l’alcaldessa, Belén
García, que va estar acompa-
nyada per membres de la di-
recció d’Universae, així com
del secretari general de la dele-
gació de Defensa a Catalunya, el
tinent coronel Emilio Alegre, i
diplomàtics de Mèxic, el Marroc
i l’Argentina. 

La seu de Bayer serà 
un campus d’innovació

EMPRESA4 La multinacional
farmacèutica alemanya Bayer
ha transferit la propietat del
centre d'oficines que té a la ciu-
tat a la firma Stoneshield, que
preveu fer-hi un campus espe-
cialitzat en Life Science i inno-
vació, segons una nota de prem-
sa de la farmacèutica. 

La companyia ha apostat en
la darrera dècada per un model
de treball “flexible” i de “smart-
working”, és a dir, teletreball, i
ha vist “reduïdes” les necessitats
d'espai a les instal·lacions. Per
tant, la seu central de Bayer a Es-

panya restarà al mateix indret,
ocupant prop de la meitat de l'es-
pai que té en l’actualitat. 

MÉS PRESÈNCIA AL PAÍS
Stoneshield, per la seva banda,
ja té un campus d'aquestes ca-
racterístiques a Madrid i ara, a
través d’aquest anunci, estén la
seva presència a Catalunya. L'e-
difici que ara ha adquirit, ubicat
a l’avinguda del Baix Llobregat,
va aconseguir l'any 2022 la
neutralitat d'emissions i dis-
posa del certificat LeedGold de
sostenibilitat.

Visita de l’alcaldessa durant l’acte d’inauguració. Foto: Universae

Habitatge | 53 pisos protegits al sector ITV
L’alcaldessa, Belén García, va col·locar el 26 de gener la primera pedra de les obres
de construcció de 53 habitatges protegits que s’edificaran al sector ITV. Els pisos
van ser adjudicats a l’estiu i van a càrrec de la cooperativa Llar Unió Catalònia.
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Sant Just és un municipi que que-
darà gravat a la memòria de Ser-
hiy Chuikov, soldat ucraïnès de
38 anys que va perdre part de la
cama esquerra la nit del 9 de juny
de l’any passat, mentre combatia
la invasió russa. “Va ser una fe-
rida important, amb molta pèr-
dua de sang”, recorda. Es queda
callat, i es limita a dir que allò “va
ser un patiment”. “El dolor va
marxar i en dos mesos ja cami-
nava amb crosses”, afegeix. 

Les crosses continuen a prop,
però ara el Serhiy camina amb
normalitat pel hallde l’hotel Por-
ta Barcelona de Sant Just, on rep
Línia Tres. “Ara tinc les mans lliu-
res, és un sentiment diferent,
com abans de la ferida”, diu. Ho
pot fer gràcies a una pròtesi que
li han col·locat a l’Institut Desvern
de Protètica, una empresa que fa
més d’un quart de segle que es de-
dica a produir i instal·lar braços i
cames ortopèdiques a persones
que han patit una amputació.
Ara, aquest centre impulsa el
projecte Brave Steps, o “passos
valents”, que té la voluntat d’aju-
dar ucraïnesos que en el seu país
d’origen no tenen accés a una prò-
tesi o que han d’esperar mesos, tal
com demostra el cas del Serhiy. 

Segons explica el gerent de
l’institut, David Peñalver, en veu-
re el que estava passat a Ucraïna
van anar al consolat ucraïnès de
Barcelona a presentar la idea. En
paral·lel, la comunitat ucraïnesa
local va començar a moure’s per
ajudar els seus compatriotes.

Això és el que va fer el pare de l’E-
lena, la qual participa en l’àmplia
xarxa de col·laboradors que el
Brave Steps té a Catalunya, Po-
lònia i Ucraïna. El seu progenitor,
Alexander Levdanski, “volia aju-
dar i va buscar centres de protè-
tica, i va trobar l’Institut Desvern,
que precisament volia fer el ma-
teix”, relata aquesta ucraïnesa
que ajuda el Serhiy i la seva com-
panya, la Yulia, que l’acompanya.
En el moment en el qual parlem,
la parella es prepara per tornar a
Kíiv, conscients que hauran de
tornar a Sant Just a acabar de re-
ajustar la cama.

UN PROCÉS LLARG I PACIENT
De moment, el Brave Steps ha
ajudat dos soldats ucraïnesos i ara
n’esperen un altre, que arribarà
a Sant Just aviat. La selecció dels
pacients es fa allà i, després, el
CatSalut fa la prescripció mèdi-
ca i es fa la paperassa del trasllat.

“Són molt agraïts i venen amb
moltes ganes”, apunta Peñalver.
Tantes ganes que, sovint, els re-
comanen anar “a poc a poc”, una
expressió que el Serhiy té grava-
da des del primer dia que li van
posar la pròtesi. “Vaig començar
a caminar i vaig pensar que era un
miracle”, rememora el jove ucra-
ïnès. A mesura que passaven els
minuts, però, l’eufòria va donar
pas al cansament, fent evident
que encara quedava temps de re-
cuperació. I és que col·locar una
pròtesi és una feina mil·limètri-
ca, complexa, i totalment feta a
mida per a cada cas.

I és aquí on l’aspecte mental
juga un paper “primordial”, des-
taca Peñalver. Si bé és cert que el
Serhiy fa esport cada dia per re-
cuperar la musculatura de la
cama, reconeix que la ment és de-
terminant en el procés. En aquest
sentit, haver vingut a Catalunya
ha estat un punt a favor. “M’en-

canta Barcelona, és el lloc més bo-
nic per viure-hi”, afirma. Abans
de la guerra, aquest jove partici-
pava en curses ciclistes i, de fet,
es va plantejar fer una ruta en bici
des de Bilbao fins a Kíiv.

Per a la Yulia, aquest viatge ha
estat “molt important” per a la
parella, ja que els ha permès re-
cuperar el temps junts que la gu-
erra els ha robat. “Quan ell era al
front vaig perdre el meu suport,
la meva protecció”, relata la noia,
que descriu l’actuació de l’exèrcit
rus d’autèntic “terrorisme aeri”
contra els civils. Preguntats pel
futur, les incògnites sorgeixen,
però la parella no perd l’espe-
rança. De fet, ella ha començat un
projecte a les seves xarxes socials
que ha batejat com a Renew, o re-
novació, on fa una crònica de la
seva estada a Barcelona i del
procés de recuperació del Serhiy. 

Tant ell com el Yurii Yurech-
ko, l’altre soldat que ha participat

en el Brave Steps–i del qual l’E-
lena mostra un vídeo escalant un
rocòdrom amb la pròtesi–, són
dos casos d’èxit d’entre els gairebé
50.000 ucraïnesos amputats que,
de moment, ha deixat la guerra.
Són dades que va oferir Peñalver
el desembre, quan va presentar el
projecte davant de l’alcalde, Joan
Basagañas, que va comentar que
sentia “orgull” perquè, des de
Sant Just, s’estigui col·laborant a
ajudar moltes persones. 

Aquesta iniciativa, tanmateix,
no seria possible sense el suport
del Club Rotary Millenium i la im-
plicació del consistori –que cedeix
equipaments esportius– i d’altres
empreses i col·lectius. “És un
plaer veure com hi ha persones
que volen ajudar-te i somriure’t:
és inspirador”, afirma el Serhiy,
que diu que voldria crear una xar-
xa de voluntaris que ajudi la gent
d’Ucraïna. “La vida continua,
però la guerra també”, conclou.

De la guerra a Sant Just
» Una empresa de Sant Just Desvern col·loca pròtesis a ucraïnesos que no hi tenen accés al seu país
» Parlem amb un d’ells, el Serhiy Chuikov, un soldat que va perdre una cama durant la invasió russa 

A l’esquerra, l’Elena, el Serhiy i la Yulia, a l’hotel Porta Barcelona. A la dreta, el procés de recuperació d’un altre soldat. Fotos: Línia Tres i cedida

Francisco J. Rodríguez
SANT JUST DESVERN

Aniversari | La Vall de Verç celebra 45 anys
La revista La Vall de Verç va celebrar 45 anys i 500 números editats amb una festa

d’aniversari el 8 de febrer a l’Ateneu Sant Just. Hi van assistir un centenar de persones, 
com ara l’artista Imma Boronat, que va pintar un quadre en directe com a regal d’aniversari. 
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Un ‘speed dating’ per celebrar
Sant Valentí al Finestrelles

ESPLUGUES4El centre comer-
cial Finestrelles Centre d’Esplu-
gues va celebrar el passat dis-
sabte dia 10 de febrer una jor-
nada de speed dating, és a dir,
trobades entre persones que es-
tan buscant parella. 

L’acte va tenir lloc durant la
tarda a la plaça central de la gran
superfície, on es van reunir un
grup de joves que buscaven l’a-
mor, amb vista al dia de Sant Va-
lentí, que se celebra el 14 de fe-
brer. “Estàs tip de les cites a ce-
gues? Ets més del cara a cara de
xats eterns?”, preguntaven els

impulsors de la iniciativa, que va
comptar amb la participació de
Tindercat. L’acte va comptar
amb la participació de joves que,
segons anava dient l’speakerde
l’acte, anaven emparellant-se o,
com es diu ara, fent “match”. 

AMOR AMB PREMI
Les parelles que van sortir d’a-
quell acte, de fet, tenien premi,
ja que els organitzadors els van
convidar a un àpat romàntic al
mateix centre comercial, en con-
cret al restaurant d’inspiració ita-
liana La Tagliatella. 

TRADICIÓ4Carnestoltes és una
època de disbauxa i desinhibició
que sol aplegar els comerciants,,
que aprofiten la festa per donar-
se a conèixer entre la clientela.
De fet, al concurs de disfresses de
la rua de Sant Just Desvern, ce-
lebrat el 10 de febrer, els boti-
guers de l’associació Desvern
Comerç, en col·laboració amb
l’entitat Dona i Empresa, van ser
els encarregats de donar els pre-
mis a les millors comparses par-
ticipants. I és que tant els guar-
dons individuals com els de
grup estaven dotats amb vals de
compra per quantitats diverses,
a bescanviar als comerços del
municipi. Susana Zamora, re-
presentant de Desvern Comerç,
va ser una de les integrants del
jurat durant la tarda. 

Enguany els comerços parti-
cipants han estat l’Antiga Gran-
ja Carbonell, Bambuques, Kyutt
by Su, La Vie en Papier, La Bou-
tique de Costura, Can Peixos,
Jardineria Verns, perruqueria
l’Esperança, Granier, Sharo’s
Cakes, L’Escrivà, Floreto, Elec-

trodomésticos A. Murciano,
L’Herbolari, Floreto, Botiga Mar-
garita, La Bombonera i Ferrete-
ria Sant Just. 

Un ambient carnavalesc que
també es va viure a Esplugues i
Sant Joan Despí. La rua del
Carnestoltes espluguí es va ce-
lebrar el dia 10 de febrer també,
amb un recorregut que es va
allargar des de la rambla Verge

de la Mercè fins a la plaça de Ca-
talunya. Per la seva banda, Sant
Joan Despí va rebre de nou la vi-
sita del Joan Despiltoltes, el rei
del Carnaval al municipi que
està tot l’any viatjant pel món i
que enguany va portar un mis-
satge de respecte pel medi am-
bient i el planeta en un acte ce-
lebrar el dijous 8 de febrer a la
plaça del Mercat.

Els guanyadors del primer premi. Foto: X (@joanbasaganyas)

Els comerciants de Sant Just
premien les millors disfresses

Porta principal del Finestrelles. Foto: Arxiu

Sant Just | Exposició ‘Mon’s al MercArt
Del 24 de febrer fins al 27 d’abril, l’espai MercArt del Mercat Municipal de Sant
Just Desvern acull la mostra Mons, un projecte que tracta sobre allò orgànic, la

natura i el paisatge. Està comissariada per Laura Baringo i Quim Deu.
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Fa un fred que pela al camp des-
cobert de futbol 7 de la Zona Es-
portiva de la Mina, a Sant Adrià de
Besòs, i Lola Santiago aprofita
gairebé al màxim la caputxa de l’a-
bric. “Soc dona, gitana i m’encanta
el futbol, i ningú m’impedirà que
gaudeixi de la meva passió. Des de
petita he practicat aquest esport a
l’escola i al carrer, i no m’impor-
tava ser l’única nena ni m’afecta-
ven els comentaris que em fessin.
Així que no pots ni imaginar-te
l’orgull que sento de formar part
d’un equip de gitanes”, confessa.  

El CF Tramontana, que com-
peteix al grup 4 de futbol 7 ama-
teur, és el primer equip federat
amb jugadores d’ètnia gitana de
l’Estat. “Hi ha qui ens diu que,
com que som gitanes, hauríem
d’estar casades amb 16 anys o
que robarem les pilotes... Ar-
rosseguem molts estigmes que
cal erradicar”, afegeix la Lola.

A Samara Leria les bajanades
també li entren per una orella i
li surten per l’altra. “De petita ju-
gava a futbol, però quan em
vaig fer gran vaig deixar-ho per-
què em feia vergonya. Ara gau-
deixo entrenant-me i competint
amb un grup especial que es fa
estimar”, afirma satisfeta. 

L’entrenadora Elisabeth Na-
varlaz arriba a les instal·lacions
acompanyada de les seves fi-
lles, l’Eli i la Valeria, a qui ha anat
a recollir a l’escola. “Tant de bo
alguna d’aquestes jugadores ar-
ribi lluny. Seria un orgull que ho
aconseguís una futbolista gitana
i de la Mina”, desitja, en veu alta,
Navarlaz, que no va tenir la sort
de jugar en un equip del bar-
ri –perquè no n’hi havia– i va ha-
ver de fer-ho al CE Sant Gabriel
o al Bon Pastor.  

LA FUNDACIÓ 
L’alma mater del projecte és Toni
Porto (Jerez de la Frontera, Cadis,
1967), que, a finals dels 80, va ater-
rar a la Mina. Al barri es va en-
amorar de l’Adela, amb qui ha tin-
gut tres fills (el Manolo, el Jose i
l’Antonio). És avi de nou nets.
Quan el Manolo i el Jose jugaven,
amb totes les despeses pagades, al
CF Damm, Porto va decidir fun-
dar el CF Tramontana perquè els
amics dels fills també tinguessin
l’oportunitat de jugar a futbol.     

Han passat 24 anys i Porto

conserva intacta la passió i l’es-
perit altruista. Li brillen els ulls
parlant de l’entitat: “En aquest
club eduquem a través de l’esport,
no acceptem les paraulotes ni que
s’empipin per ximpleries i es-
tem pendents que els nens i les
nenes vagin al col·legi. Si no ho
fan, saben que no podran conti-
nuar amb nosaltres”. L’entitat
ha canviat i canvia moltes vides.  

“El cinema quinqui, com el
d’El Torete o El Vaquilla, no va
ajudar gens el barri, on, com a tot
arreu, hi ha gent bona i gent do-
lenta”, denuncia Porto, actor que,
des del seu debut a El último bai-
le de Carmen Amaya, ha sortit a

sèries com Al otro lado, de Ber-
to Romero, o a pel·lícules com El
Rei Peret, el seu últim rodatge.  

L’extrem Ester Gómez po-
drà presumir tota la vida d’haver
estat la primera golejadora del
primer equip federat amb juga-
dores gitanes de l’Estat, en el
triomf contra el CF Valldoreix (4-
1), el 7 d’octubre del 2023. Gó-
mez, que desprèn lideratge i se-
guretat, recorda com fa temps els
nens anaven a buscar-la a casa
perquè anés a jugar a futbol amb
ells. “A mi, que era una nena!
Sempre he estat enamorada del
futbol, que és ple de valors com
el respecte o la humilitat, i que et
pot regalar una gran família. El
millor d’aquest equip és que

cada una aporta una peça que ens
complementa”, enraona Gómez.   

CONFIANÇA I COMPLICITAT
És un grup en creixement, per-
què hi ha noies que no havien ju-
gat mai a futbol o ho havien fet
poc. Creat el setembre passat, l’e-
quip ha guanyat en confiança a
la gespa i en complicitat entre les
jugadores que, en paraules de
l’entrenadora, “necessiten ges-
tionar més les emocions i, a poc
a poc, també llegir les situa-
cions millor”. Sap com moti-
var-les, exigir-les i felicitar-les. 

Els progressos són evidents.
A la primera volta van perdre
per 7-1 contra la UE Rubí, a qui
el passat 13 de gener van supe-
rar per 4-3 i contra qui havien
d’haver començat el curs. El CF
Tramontana va haver d’ajornar
el partit perquè no tenia prou di-
ners per pagar les fitxes.  

El cost de les fitxes federades
va de 120 a 130 euros i l’arbitrat-
ge costa entre 70 i 80. L’ajuda de
l’Ajuntament de Sant Adrià de
Besòs cobreix escassament la
quarta part del pressupost anu-
al del CF Tramontana, que té tres
equips federats (el futbol 7 femení
amateur i un benjamí i un aleví
masculins). “Necessitem que al-
guna empresa ens esponsoritzi.
Aquest és un barri amb moltes
necessitats i els nens i nenes no
paguen quota, més aviat una
quantitat simbòlica, i si un mes les
famílies no poden pagar, ho aca-
bo posant jo”, exposa Porto.  

Emilia Moreno no perd el ca-
risma ni amb dècimes de febre:
“A mi l’esport mai m’havia cridat
l’atenció i em feia mandra. Si vo-
lia sortir a córrer, em vencia el

fred. L’any passat vam encetar
un projecte per fer esport al
barri i ens vam acabar centrant
en el futbol, que ara m’encanta”,
confessa Moreno. Aquell equip
va ser l’embrió del futbol 7 ama-
teur del CF Tramontana, que
s’ha creat gairebé des de zero. 

Des que Alejandra Martín va
començar a xiular partits és molt
més empàtica amb el col·lectiu
arbitral com a jugadora. Abans
s’empipava més quan li feien
una falta. “Ara em tranquil·litzo
perquè sé que no és agradable
que et qüestionin una decisió.
Qui xiula només té dos ulls i se li
poden escapar detalls. A més, si

l’àrbitre no t’ha assenyalat la fal-
ta, no ho farà per molt que et
queixis”, exposa l’Alejandra. 

La seva germana bessona,
Claudia Martín, és una enamora-
da del futbol i del ball, i mai s’a-
vorreix. És pura energia: “M’en-
canta compartir el que sé. Crec que
tinc traça ensenyant, i per això vull
ser professora. Ah, i per què no, ac-
triu de Hollywood... [Riem]. Com
pots comprovar, no callo, eh...”.   

Alison Medina somriu amb
els ulls i es retrata com una
“extravertida molt boja” que
està enamorada de l’esport: al
seu país, Honduras, ha practicat
bàsquet, futbol i boxa. “No m’ha
costat gaire adaptar-me a aquest
grup i a les companyes, que són

molt amables i molt bones per-
sones i jugadores”, comparteix.

Medina va anar a provar a
l’equip convençuda per la seva
amiga Manuela Galvis. La co-
lombiana té un gran poder de
persuasió. “Quan jugava a l’At-
lético Nacional vaig patir tres es-
quinços de turmell, tots tres a
l’esquerre, i em van dir que no
podria tornar a jugar. Fa poc
m’han fet proves i la doctora em
va assegurar que ja estic curada.
Soc molt feliç”, celebra Galvis.  

Laia Ramos se sent “lliure” ju-
gant a futbol. El pare, entrenador,
li ha transmès la passió per
“aquest esport tan bonic”. “Des
de ben petita he vist partits i amb
10 anys vaig començar a jugar al
col·legi. A molts companys els va
sorprendre veure’m amb unes
botes de futbol només perquè era
una nena”, recorda la Laia. 

UN GRUP “TERAPÈUTIC” 
“Tinc ansietat, i conviure i esforçar-
me amb les companyes fa que es-
tigui més activa, no pensi tant, des-
connecti i em superi a mi mateixa.
Aquest grup és terapèutic”, agraeix
la defensa Jessica Ortega.    

A l’últim fitxatge, Yamila Pie-
dra, li encanta defensar, i els
seus ulls, molt ràpids, es queden
amb el detall més petit: “M’hau-
ria encantat començar la tem-
porada, però no ho vaig poder
fer. L’espera se m’ha fet llarga”.  

Comença l’entrenament i al
camp hi ha David Ramos, l’altre
entrenador, que sembla ines-
gotable i va d’un lloc a un altre:
“El pròxim rival és un equip
molt ràpid. Vull que la pilota
vagi de pressa... Així, així... Què
busco? Qualitat, qualitat i qua-
litat!”. “Som-hi, som-hi! Aquest
és el camí!”, intervé la tècnica
Elisabeth Navarlaz.   

Després de jugades assajades
i d’un bon nombre d’exercicis,
acaba l’entrenament. Algunes ju-
gadores, però, continuen corrent
i jugant una bona estona, abans
d’acomiadar-se alegres i esgotades.
És quan Ramos, ja més tranquil,
enraona sobre el full de ruta: “La
intensitat és el més important
d’un entrenament, on cal deixar-
se l’ànima i estar amb els ulls i les
orelles ben oberts. Sé que de ve-
gades algunes jugadores em miren
i pensen que soc un exagerat. Jo
només vull que creixin dins i fora
del camp, i això les farà gaudir en-
cara més”. Les jugadores frueixen
a la gespa. Ja no s’entrenen dos
dies a la setmana, sinó tres.

Toni Delgado
BARCELONA

Golejada als estigmes
» El CF Tramontana, del barri de la Mina, és el primer equip federat amb jugadores gitanes de l’Estat    
» “Soc dona, gitana i m’encanta el futbol, i ningú m’impedirà que en gaudeixi”, diu Lola Santiago

Samara Leria, jugadora del CF Tramontana, va a buscar una pilota durant l’entrenament. Foto: Toni Delgado

Toni Porto va fundar
l’entitat perquè els
amics dels seus fills
juguessin a futbol

L’Ajuntament de Sant
Adrià de Besòs cobreix
escassament la quarta
part del pressupost

Futbol | L’FC Levante Las Planas visita el Madrid CFF
L’equip de Ferran Cabello visitarà el pròxim diumenge 18 de febrer el Madrid CFF,
en partit corresponent a la 18a jornada de la Primera Divisió (Lliga F). L’FC Levante
Las Planas hi arribarà després de l’empat (1-1) contra l’SD Eibar del passat dia 10. 
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L’Elling i el Kjell es coneixen compartint
habitació en un centre psiquiàtric i, pas-
sat un temps, acaben compartint un pis
tutelat a Oslo. A partir d’aquí comença-
rà el relat d’una història de superació per-
sonal gràcies a la particular i peculiar amis-
tat que acaba sorgint entre ambdós. L’o-
bra es pot veure fins al pròxim 17 de març
a La Villarroel de Barcelona.

Teatre

Elling
Pau Carrió

Es tracta del sisè disc del quintet barce-
loní de folk. En aquest nou àlbum la ban-
da fusiona la música tradicional de di-
versos indrets del món amb ritmes ac-
tuals, a través de temes que narren his-
tòries medievals, humorístiques i contes
infantils. El disc inclou un total d’onze can-
çons i col·laboracions amb Jonatan Pe-
nalba i Tarta Relena.

Música

Durant l'estiu del 1957, l'empresa que l’ex-
pilot de carreres Enzo Ferrari (Adam Dri-
ver) i la seva dona Laura (Penélope Cruz)
van aixecar deixa de funcionar, de la
mateixa manera que el seu matrimoni,
que fa front a la mort del seu fill. Deses-
perat, Enzo decideix apostar-ho tot en una
emblemàtica carrera que travessa Itàlia,
la Mille Miglia.

Pelis i sèries

Ferrari
Michael Mann

El Pony Pisador
Ocells

Carnaval de Barcelona
Fins dimecres 14 de febrer, Barcelona s’omplirà d’actes, acti-

vitats i disfresses per celebrar el Carnaval 2024. Entre les
propostes programades més destacades hi ha la celebració
del Dijous Gras als mercats municipals, l’arribada del rei Car-
nestoltes al Palau de la Virreina o l’enterrament de la sardina

als diferents barris de la ciutat. Aquest any, a més, s’han or-
ganitzat fins a 45 rues pels carrers, entre les quals desta-

quen la de l’Eixample i la de Gràcia. D’altra banda, també hi
ha festes temàtiques amb diferents dj i artistes musicals que

actuaran a la Monumental i també a la Sala la Paloma.

D A V I D  V E R D A G U E RQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El periodista i guionista de Roses Pau Cusí
ha publicat aquest llibre que retrata la cara
més absurda del turisme, tot fent una fu-
sió de l’humor, la ironia i la violència. A tra-
vés de sis històries curtes i d’un grup de
personatges s’explica tot allò que passa
en un municipi costaner, així com les re-
lacions que s'estableixen entre els locals
i els visitants que hi arriben.

Llibres

La garota entre les dents
Pau Cusí

| Suicide Squad
El joc posa el jugador en la pell de l’Esquadró Suïcida i de personatges 

com Harley Quinn o Deadshot per derrotar la Lliga de la Justícia.
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David Verdaguer (Malgrat de Mar, 1983) ha estat
reconegut amb el Premi Gaudí 2024 a Millor Ac-
tor Protagonista pel seu paper a la pel·lícula Sa-
ben aquell, de David Trueba. Es tracta del tercer
Gaudí que recull, ja que el 2015 i el 2018 Verda-

guer també va rebre el guardó en aquesta matei-
xa categoria. Del reconegut actor català cal des-
tacar la seva trajectòria en cinema i la seva parti-
cipació en films com No culpis el karma del que et
passa per gilipolles, Estiu 1993 o 10.000 km, actua-
ció per la qual va estar nominat als Goya de l’any
2014 com a actor revelació. A la televisió també
és conegut per haver format part de sèries cata-

lanes com Plats Bruts, El cor de la ciutat, Ventdelpà
o La Sagrada Família, entre altres. Mentrestant,

en teatre també destaca per haver protagonitzat
diverses obres que han passat per alguns dels 

escenaris més importants del país. 

Famosos

Ser un reconegut actor català
Té trajectòria al món del cinema, a la televisió i també al teatre

Guanyar el Gaudí a Millor Actor Protagonista
És la tercera vegada que s’endú aquest premi

Felicitacions pel seu paper
Els usuaris aplaudeixen la seva interpretació a Saben aquell
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

AIGUA 

Són antioxidants i antiinflamatoris i els
trobem a la majoria de fruites i verdures

OMEGA 3

POLIFENOLS 

FIBRA

E S T I L S  D E  V I D A

i GENT GRAN
Uns hàbits alimentaris equilibrats i saludables contribueixen di-
rectament al benestar físic de les persones grans, però també
ajuden a mantenir en forma les seves facultats mentals. Per ex-
emple, una dieta adequada pot fins i tot millorar la memòria, se-
gons la Fundació Amics de la Gent Gran. N’hi ha prou d’incloure-
hi alguns aliments que continguin polifenols, Omega 3 i fibra.    

Els polifenols són molècules presents en la majoria de les
fruites i verdures i tenen propietats antioxidants i antiinflamatò-
ries, que prevenen la deterioració cel·lular. Els aliments rics en
Omega 3 redueixen el risc de deteriorament cognitiu i demèn-
cia, segons diversos estudis, i són presents en una gran varietat
d’aliments, com els peixos blaus, les olives, els fruits secs, els olis
vegetals, les llavors i els mariscs. Finalment, menjar aliments
amb un alt contingut en fibra també ajudarà els més grans a re-
duir el risc de patir malalties neurològiques.   

Encara hi ha un altre element que podem introduir a la die-
ta, i és molt fàcil d’aconseguir: l’aigua. Perquè la deshidratació
és causa de mals de cap, descuits i falta de reflexos, i afecta es-
pecialment la gent gran.  

Aliments que milloren la memòria 

Els mals de cap o la falta de reflexos poden ser la
conseqüència d’un procés lent de deshidratació    

Les claus

Els àcids Omega 3 disminueixen el risc 
de deteriorament cognitiu i de demència 

El bròquil o la col contenen molta fibra, que ajuda 
a reduir el risc de malalties neurològiques  
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